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uchwycone w kadrze

Uroczystoœæ zawieszenia tradycyjnej
„wiechy” na powstaj¹cym budynku
Biblioteki Wydzia³u Filologii Polskiej 
i Klasycznej UAM. 
Na zdjêciu Rektor Stanis³aw Lorenc,
Dziekan Wydzia³u Tomasz Pokrzywniak
i Wojewoda Wielkopolski Piotr Florek 
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KKalendarium
Wydarzy³o siê:
•• W nocy z 21 na 22 czerwca odby³a
siê w Ogrodzie Botanicznym „Noc Ku-
pa³y”. W trakcie imprezy mo¿na by³o zo-
baczyæ wystawê fotograficzn¹ Krzysztofa
Borkowskiego pt. „Stare drzewa Europy”
oraz pos³uchaæ wyk³adów: dr. Cezarego
Pacyniaka (Uniwersytet Przyrodniczy w
Poznaniu) „Najstarsze drzewa w Polsce”
oraz dr Jolanty Jañczyk–Wêglarskiej i dr.
Karola Wêglarskiego (Ogród Botaniczny
UAM w Poznaniu) „Olbrzymy roœlinne
œwiata tropików”. Przybyli na imprezê go-
œcie mieli niepowtarzalna okazjê uczest-
niczyæ w nocnym spacerze po Ogrodzie. 

•• W programie VIII zwyczajnego posie-
dzenia Senatu Akademickiego z 30
czerwca znalaz³y siê:

– Wniosek Wydzia³u Biologii w spra-
wie przyznania Medalu za Zas³ugi dla
UAM Davidowi Orwinowi, em. wyk³adow-
cy University of Bedfordshire.

– Poparcie uchwa³y Rady Wydzia³u Hi-
storycznego w sprawie odnowienia dok-
toratu prof. dr. hab. Piotra Skubiszew-
skiego.

– Zaopiniowanie wniosku Rady Cen-
trum Informatycznego w sprawie powo³a-
nia mgr. in¿. Przemys³awa Stolarskiego
na stanowisko dyrektora Centrum Infor-
matycznego.

– Uchwa³a Senatu UAM w sprawie
nadania sali 321 w Collegium Maius
imienia Krzysztofa Komedy.

– Ratyfikacja umowy zawartej pomiê-
dzy Uniwersytetem im. Adama Mickiewi-
cza w Poznaniu a Uniwersytetem Stano-
wym im. Sama Houstona w Huntsville,
USA.

•• Ponadto Senat UAM wyrazi³ zgodê
na zmiany w strukturze organizacyjnej: 

– na Wydziale Neofilologii: utworzone
zosta³y dwie Katedry: Orientalistyki i Stu-
diów Azjatyckich, w Katedrze Orientalisty-
ki powsta³ Zak³ad Jêzyków Chin i Studiów
Regionalnych, zniesiony zosta³ Zak³ad Si-
nologii, 

– na Wydziale Studiów Edukacyjnych
zniesiona zosta³a Pracownia Form Prze-
strzennych, 

– na Wydziale Filologii Polskiej i Kla-
sycznej Katedra Filologii S³owiañskiej zo-
sta³a przekszta³cona w Instytut Filologii
S³owiañskiej, w Instytucie Filologii Pol-
skiej Pracownia Kalendarza ¯ycia i Twór-
czoœci Cypriana Norwida przekszta³cona
zosta³a w Pracowniê Dokumentacji Lite-
rackiej, 

– na Wydziale Historycznym w Instytu-
cie Prahistorii powsta³y dwie Pracownie:
Archeologii Cywilizacji Œródziemnomor-

skich i Archeologii Œródziemnomorskiej
Epoki Br¹zu,

– na Wydziale Chemii Zak³ad Chemii
Ogólnej przekszta³cony zosta³ w Pracow-
niê Chemii Ogólnej.

•• Uroczystoœæ zawieszenia „wiechy”
na powstaj¹cym budynku Biblioteki Wy-
dzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej UAM
odby³a siê 25 lipca w Collegium Maius. 

•• 28 lipca wmurowany zosta³ kamieñ
wêgielny pod budowê uniwersyteckiej
Hali Sportowej w kampusie na Morasku.

Ju¿ wkrótce:
•• Wydzia³ Matematyki i Informatyki
UAM jest wspó³organizatorem instytucjo-
nalnym konferencji dotycz¹cej matema-
tyki finansowej pt. „Advanced Research
Workshop on Financial Mathematics:
Methods and Applications”, która odbê-
dzie siê w dniach 16–20 wrzeœnia w
Gdañsku. Zainteresowani wiêcej infor-
macji znajd¹ na stronie:
www.mif.pg.gda.pl/1icmf/

•• Zajêcia w Letniej Szkole Jêzyka i
Kultury Polskiej UAM zaplanowane zo-
sta³y w dniach 4–23 sierpnia. Jak co ro-
ku studenci z ró¿nych stron œwiata bêd¹
mieli okazjê zapoznaæ siê nie tylko z jêzy-
kiem, ale tak¿e kultur¹ polsk¹. W progra-
mie zajêæ znajd¹ siê: lektoraty jêzyka pol-
skiego, wyk³ady, warsztaty oraz konsulta-
cje jêzykowe dla pocz¹tkuj¹cych. W ra-
mach zajêæ warsztatowych cudzoziemcy
bêd¹ mieli mo¿liwoœæ sprawdziæ swoje
umiejêtnoœci kulinarne, chóralne, dzien-
nikarskie oraz teatralne. Zaplanowane
zosta³y równie¿ wycieczki, m.in. zwiedza-
nie Poznania i jego zabytków, a tak¿e
koncerty, spektakle oraz wystawy. Wzo-
rem lat ubieg³ych na zakoñczenie Szko³y
studenci otrzymaj¹ dyplom ukoñczenia
Letniej Szko³y Jêzyka i Kultury Polskiej
UAM i dokument potwierdzaj¹cy uczest-
nictwo w kursie jêzykowym, z uwzglêdnie-
niem poziomu nauczania i liczby godzin
dydaktycznych. W tym roku odbêdzie siê
równie¿ dwutygodniowy intensywny Kurs
Gramatyki Polskiej (25 sierpnia – 5 wrze-
œnia). Wiêcej informacji na stronie:
www.summerschool.amu.edu.pl/Szkola

•• Letni kurs UNIVERSITAS EUROPEA.
CYWILIZACJA I KULTURA zaplanowany
zosta³ na prze³om sierpnia i wrzeœnia
(29 sierpnia – 5 wrzeœnia) w miejscowo-
œci Piaski Królewskie na skraju Puszczy
Kampinoskiej. Do udzia³u w kursie orga-
nizatorzy zachêcaj¹ zw³aszcza tegorocz-

nych maturzystów, rozpoczynaj¹cych stu-
dia wy¿sze. Program Kursu obejmuje za-
gadnienia zwi¹zane z korzeniami kultury
i cywilizacji Europy i Polski, znaczeniem
godnoœci osoby i jej roli we wspólnocie,
przywództwa oraz wzajemnego oddzia³y-
wania kultury i mediów masowych. Wszy-
stkie zajêcia prowadzone bêd¹ przez za-
proszonych goœci – ludzi ze œwiata kultu-
ry, prawa, mediów i biznesu. Ponadto
uczestnicy bêd¹ mieli okazjê uczestni-
czyæ w grach integracyjnych, wyprawie po
Puszczy Kampinoskiej, sp³ywie kajako-
wym po Bzurze oraz wycieczce do ̄ elazo-
wej Woli. Organizatorami kursu s¹ oœrod-
ki akademickie z Krakowa, Poznania,
Szczecina i Wroc³awia.

•• Studencko–doktoranckie Gendero-
we Ko³o Literaturoznawcze dzia³aj¹ce
przy Instytucie Filologii Polskiej UAM za-
prasza na III Konferencjê studenc-
ko–doktoranck¹ „Gender Metodologie –
Gender Interpretacje”, która bêdzie mia-
³a miejsce w dniach od 17 do 18 paŸ-
dziernika w Ci¹¿eniu. Konferencja adre-
sowana jest do m³odych naukowców i
studentów humanistyki.

Uczestnicy zobowi¹zani s¹ do napisa-
nia rozprawy akademickiej, a tak¿e re-
cenzji dwóch wskazanych tekstów (ze
wskazówkami, czy maj¹ napisaæ recen-
zjê aprobatywn¹, czy polemiczn¹). Taka
formu³a zadania pozwoli na æwiczenie
krytycyzmu w odbiorze cudzego tekstu, a
tak¿e stworzy warunki do rzeczowych
dyskusji nad konkretnymi tekstami. Do-
datkowe informacje na stronie: www.pk-
fem.pl/index.php?option=com_con-
tent&task=view&id=247&Itemid=1.

•• Wydzia³ Fizyki UAM, Instytut Filozo-
fii UAM i Pracownia Pytañ Granicznych
UAM oraz Sekcja Filozofii Przyrody Pol-
skiego Towarzystwa Filozoficznego i Po-
znañskiego Oddzia³u Polskiego Towarzy-
stwa Fizycznego zapraszaj¹ na konferen-
cjê pt. „Redukcjonizm fizyczny”, która zo-
sta³a zaplanowana w dniach 21 i 22 listo-
pada w Auli Wydzia³u Fizyki UAM. Wyst¹-
pienia konferencyjne zgrupowane bêd¹ w
blokach tematycznych, oto ich wstêpna
propozycja: metodologiczna refleksja nad
nauk¹ – o istocie redukcjonizmu, jednoœæ
i swoistoœæ dyscyplin przyrodniczych – o
zanikaniu granic miêdzy fizyk¹ a astrono-
mi¹, chemi¹ i geologi¹, fizykalizacja nauk
o organizmach ¿ywych – o swoistoœci bio-
logii, medycyny i psychologii, fizyka w na-
ukach stosowanych – o fizycznoœci tech-
niki i technicznoœci fizyki, fizyka spo³ecz-
na – o próbach nowego opisu zjawisk
spo³ecznych. Magdalena Zió³ek
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Podnios³a w swym charakterze uroczystoœæ nadania
prof. dr. hab. Andrzejowi J. Szwarcowi Dziekanowi

Wydzia³u Prawa i Administracji UAM honorowego
doktoratu Europejskiego Uniwersytetu Viadrina minê³a
w bardzo przyjemnej atmosferze. Zebranych goœci
przywita³ wystêp dwojga muzyków Brandenburskiej
Orkiestry Pañstwowej z Frankfurtu nad Odr¹. Goœci,
uczestników spotkania przywita³ nastêpnie Dziekan
Wydzia³u Prawa EUV, prof. Wolf Heintschel von Hei-
negg. W swoim wyst¹pieniu podkreœli³ rolê prof. An-
drzeja Szwarca przy tworzeniu i organizacji wspólnych,
polsko–niemieckich studiów prawniczych. Po dzieka-
nie w ciep³ych s³owach zwróci³a siê do bohatera uro-
czystoœci pani Prezydent EUV, prof. Gesine Schwan.
Tak¿e ona podkreœli³a wk³ad prof. Szwarca w rozwój
dwunarodowego kszta³cenia prawniczego. Laudatio
wyg³osi³ pan prof. Uwe Scheffler, z którym prof. Szwar-
ca wi¹¿e wieloletnia przyjaŸñ, co od pocz¹tku swego
wyst¹pienia po wielokroæ podkreœla³ prof. Scheffler.
Podsumowa³ on dotychczasowy dorobek naukowy
pana prof. Szwarca, szczególny nacisk k³ad¹c na jego
zas³ugi na polu miêdzynarodowej wspó³pracy prawni-
ków-karnistów. Swoje laudatio prof. Scheffler wzboga-
ci³ wieloma anegdotami ze spotkañ z Dziekanem
Szwarcem w Poznaniu, Rostocku, Frankfurcie nad
Odr¹ i Berlinie. Po tym wyst¹pieniu przyszed³ czas na
formalny akt procesu nadania tytu³u doktora honoris
causa. Profesor Szwarc otrzyma³ dokument potwier-
dzaj¹cy otrzymanie tego wyró¿nienia. Uroczystoœæ za-
mknêli ponownie muzycy z Brandenburskiej Orkiestry
Pañstwowej. Potem nadszed³ czas na indywidualne
gratulacje i ¿yczenia, które z chêci¹ sk³adali panu prof.
Szwarcowi wszyscy obecni goœcie, spoœród których
gros stanowili pracownicy Wydzia³u Prawa i Admini-
stracji UAM.
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Wdniu 3 lipca 2008 r. prof. dr hab. Stefan Jurga otrzy-
ma³ zaszczytny tytu³ doktora honoris causa Uniwer-

sytetu Warmiñsko-Mazurskiego w Olsztynie. Uroczystoœæ
wrêczenia odby³a siê w Centrum Konferencyjnym UWM.
Jak podkreœla³ Rektor Uniwersytetu Warmiñsko-Mazur-
skiego w Olsztynie, prof. dr hab. Ryszard Górecki, jest on
wyrazem uznania dla osi¹gniêæ oraz postawy uhonoro-
wanych. To ho³d z³o¿ony „najwy¿szym wartoœciom, ja-
kim uniwersytet sam s³u¿y”, w tym poszukiwaniu praw-
dy. Godnoœæ ta wskazuje na wielki autorytet, szacunek 
i uznanie. 

W laudacji podkreœlono, ¿e prof. Stefan Jurga, wybit-
ny fizyk, wychowawca i dydaktyk da³ siê przez lata po-
znaæ jako osoba oddana nauce, odnosz¹ca na tym polu
wspania³e sukcesy, a przy tym potrafi¹ca realizowaæ wi-
zjonerskie i pionierskie zamierzenia w zakresie organiza-
cji nauki. Jako sekretarz stanu w Ministerstwie Nauki 
i Szkolnictwa Wy¿szego i Rektor Uniwersytetu im. A. Mic-
kiewicza, prof. Jurga krzewi³ rzeteln¹ wiedzê, zaszczepia-
j¹c j¹ wielu pokoleniom fizyków, kszta³tuj¹c w nich
otwartoœæ wobec œwiata i problemów nauki w sposób in-
dywidualny i niepowtarzalny. 

Uroczystoœæ mia³a charakter szczególny. Doktorat
odbiera³, bowiem równie¿ metropolita krakowski, kardy-
na³ Stanis³aw Dziwisz, osobisty sekretarz papie¿a Jana
Paw³a II. – Przyznanie tytu³ów doktorów honoris causa
osobom posiadaj¹cym ogromny zespó³ zalet – to œwiêto
ca³ego œrodowiska akademickiego w naszym kraju, wy-
wo³uj¹ce rezonans poza granicami kraju, tak daleko, jak
daleko siêgaj¹ dzia³ania Doktorów Honorowych – pod-
kreœla³ Rektor UAM, prof. Stanis³aw Lorenc. 

Na uroczystoœci obecni byli biskupi i przedstawiciele
Koœcio³a, rektorzy polskich uczelni, przedstawiciele sa-
morz¹dów, instytucji pañstwowych, a tak¿e 50–osobowa
reprezentacja z Uniwersytetu im. A. Mickiewicza. 

HHonorowe tytu³y dla:
prof. Andrzeja Szwarca prof. Stefana Jurgi 
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•• Nie wierzy³am do koñca, ¿e zd¹¿ycie na 14 lipca z
og³oszeniem wyników. Termin zosta³ co do dnia do-
trzymany i brawa za to, ¿e wszystko tak sprawnie
posz³o! 
– Dziêkujê za mi³e s³owa. Zd¹¿yliœmy, choæ ostatni

wydzia³ wpisaliœmy o godzinie 19, czyli jak mówi¹ horo-
skopy „wieczorow¹ por¹”. 

•• Dla maturzystów to jeszcze wczesna godzina. 
Co zdecydowa³o, ¿e tak sprawnie wszystko posz³o?
– Ubieg³oroczne doœwiadczenie. W oœrodku informa-

tyki pracowa³y 3 osoby, z tego jedna osoba pracowa³a
przez rok w dziale nauczania, wiêc wszystkie tajniki tego
procesu pozna³a te¿ z drugiej strony. Przyda³oby siê za
rok w tym najgorêtszym okresie jeszcze wzmocniæ ekipê,
bo ca³a trójka pracowa³a niezwykle intensywnie. W tej
chwili ze swoim terminem rekrutacji nale¿ymy do „naj-
szybszych” uczelni w Polsce.

•• Z czym by³y problemy?
– Jak zwykle z kandydatami, choæ ju¿ jest lepiej ni¿

rok temu. Jeszcze zdarzaj¹ siê pomy³ki. Dzwoni mama,
¿e córka zdawa³a jêzyk niemiecki rozszerzony, a wpisa³a
podstawowy. S¹ ci¹gle roztrzepani. W tym roku zastoso-
waliœmy nawet kolory, ¿eby im u³atwiæ rejestracjê. Kolor
zielony i wykrzyknik oznacza³, ¿e arkusz wype³niony jest
OK, kolor ¿ó³ty i znak zapytania wskazywa³, ¿e coœ jest
nie tak, kolor czerwony i krzy¿yk – ¿e zg³oszenie nie
nadaje siê lub jest ju¿ po terminie. Sam te¿ zarejestrowa-
³em siê jako kandydat i przechodzi³em przez wszystkie
etapy, by na w³asnej skórze wypróbowaæ, jak dzia³a sy-
stem rekrutacji.

•• A nie dosta³ siê Pan przypadkiem na studia?
– Nie, nie. Teraz istniejê w systemie jako „czerwony”

– to znaczy nie zap³aci³em op³aty rekrutacyjnej i jest ju¿
po terminie.

•• W³aœnie – z tymi op³atami by³a jakaœ panika. Nie-
którzy kandydaci bali siê, ¿e poczta nie zd¹¿y do-
s³aæ ju¿ wp³aconych pieniêdzy?
– Jak wiêkszoœæ panicznych nastrojów, to by³o zupe³-

nie niepotrzebne. W tym roku uruchomiliœmy dla kandy-
datów tak¿e forum, które œwietnie spe³ni³o swoj¹ rolê.
Tam maturzyœci sami z sob¹ rozmawiali i wyjaœniali sobie
w¹tpliwoœci, a tak¿e skrzykiwali siê miêdzy sob¹, tote¿
niektórzy, choæ spotkaj¹ siê dopiero w paŸdzierniku, ju¿
siê zd¹¿yli poznaæ. Œledziliœmy g³osy na forum i od razu
te¿ reagowaliœmy, gdy pojawia³ siê problem. Co do op³at
– owszem, wp³aciæ trzeba by³o do 4 lipca, ale jeœli pie-

ni¹dze zosta³y wp³acone, a nie dosz³y, to do 9 lipca mo¿-
na siê by³o zg³osiæ osobiœcie z dowodem wp³aty lub
przes³aæ go faksem, o czym informowaliœmy przez Inter-
net. Wiêc panika by³a niepotrzebna.

•• Ile w koñcu osób zg³osi³o siê na Uniwersytet?
– By³o 27 tysiêcy zapisów, z czego 23845 zosta³o po-

twierdzonych przez wp³atê. To jest oko³o 2 tysi¹ce mniej
ni¿ w roku ubieg³ym.

•• Wiadomo, ¿e ta liczba ulegnie jeszcze zmniejsze-
niu, bo kandydaci rejestruj¹ siê na kilku kierun-
kach.
– Tak, rekordzista zg³osi³ siê na dziesiêciu. Dlatego po

pierwszej liœcie zaczyna siê kolejne dopasowywanie,
kandydaci sk³adaj¹ orygina³y dokumentów i potwierdza-
j¹ swoj¹ wolê studiowania, a system na wolne miejsca
wpisuje kolejnych kandydatów z listy. W tym roku no-
woœci¹ by³o te¿ to, ¿e komisje rekrutacyjne na wydzia-
³ach równie¿ korzysta³y z systemu i otrzymywa³y gotowe,
przygotowane elektronicznie listy, a rok temu same mu-
sia³y to liczyæ. 

•• Ten drugi etap rekrutacji wi¹¿e siê te¿ z odwo³ania-
mi?
– Oczywiœcie, ka¿dy ma prawo siê odwo³aæ i mog¹

przecie¿ zdarzyæ siê jakieœ b³êdy. Jednak rok temu odwo-
³añ by³o 500, a 2 lata temu 4 tysi¹ce – a wiêc widaæ, ¿e
system dzia³a dobrze. W tym roku spodziewamy siê je-
szcze mniej odwo³añ. Obowi¹zuj¹ punkty, wszystko jest
jawne, nie ma ¿adnych dodatkowych bonusów, wiêc tyl-
ko przypadki rzeczywiœcie zupe³nie wyj¹tkowe mog¹ li-
czyæ na uznanie komisji, a ci, którym zabrak³o niewielu
punktów, zwykle dostaj¹ siê na wolne miejsca.

•• Jakie kierunki okaza³y siê najbardziej oblegane?
– Dziennikarstwo i komunikacja spo³eczna oraz filmo-

znawstwo na filologii polskiej – na obydwa kierunki jest
13 kandydatów na jedno miejsce. Potem jest kolejno do-
radztwo personalne na pedagogice (11 osób na 1 miej-
sce), stosunki miêdzynarodowe, gospodarka przestrzen-
na, turystyka i rekreacja, japonistyka, prawo (10 osób na
1 miejsce), biotechnologia i pedagogika opiekuñczo-wy-
chowawcza. 

•• A jaki kierunek z tych popularnych w tym roku wy-
bra³by Pan jako maturzysta?
– Gospodarkê przestrzenn¹, choæ prawo pewnie te¿

by mi siê przyda³o...     
Dziêkujê za rozmowê
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Zarekrutowani!

Z dr. Markiem Sobczakiem, 
szefem dzia³u nauczania UAM
rozmawia Maria Rybicka
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•• Indywidualny tok studiów, Wydzia³ Chemii, czyli co
dok³adnie studiujesz?
– To pytanie jest dosyæ trudne – zaczyna³em na kie-

runku chemia podstawowa. Jednak po II roku aplikowa-
³em o studia w trybie indywidualnym. III i IV rok to rea-
lizacja planu zajêæ stworzonego przeze mnie i mojego
opiekuna, prof. Bernarda Juskowiaka. Realizowa³em
przedmioty na Wydzia³ach Biologii i Fizyki. 

•• Czy fakt otrzymania nagrody bêdzie mia³ jakiœ
wp³yw na przebieg Twojej kariery, planujesz konty-
nuacjê pracy naukowej na UAM? 
– Stypendium Funduszu im. Rodziny Kulczyków

przyznawane jest tak nielicznym studentom, ¿e a¿ na-
zbyt optymistycznym by³oby planowanie czegokolwiek
przy za³o¿eniu, ¿e siê je otrzyma. Dlatego fakt otrzyma-
nia stypendium nie zmienia moich planów. Zamierzam
ubiegaæ o przyjêcie na studia doktoranckie na Wydzia-
le Chemii UAM. Wczeœniej jednak muszê uporaæ siê z
prac¹ magistersk¹.

•• Realizujesz projekty badawcze, opowiedz w kilku
s³owach o swoich osi¹gniêciach naukowych.
– Na pierwszym roku studiów zacz¹³em pracowaæ, na

zasadzie wolontariatu, w grupie badawczej prof. B. Ju-
skowiaka w Laboratorium Chemii Bioanalitycznej. Wtedy
równie¿ zacz¹³em reprezentowaæ Wydzia³ Chemii i Nau-
kowe Ko³o Chemików na konferencjach naukowych.
Moje wyst¹pienia s¹ chyba ca³kiem niez³e – otrzyma³em
kilka nagród (m. in. I nagrodê w XXVI Ogólnopolskiej
Szkole Chemii ASSChem, wyró¿nienie na 1st Baltchem
International Student Conference on Chemistry). Obecnie

realizujê projekt badawczy z zakresu radiobiologii na
Uniwersytecie w Lund.

Jestem wspó³autorem publikacji przegl¹dowej o cztero-
niciowych formach DNA. W tej chwili w przygotowaniu
jest publikacja prezentuj¹ca wyniki mojej pracy w Lund.
Oprócz tego regularnie publikujê artyku³y w czasopiœmie
„D2O” wydawanym przez Naukowe Ko³o Chemików. 

W roku akademickim 2007/2008 otrzymywa³em Sty-
pendium Ministra Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego. Jeszcze
w liceum uzyska³em stypendium Prezesa Rady Mini-
strów. 

•• Jesteœ laureatem kilku stypendiów, na co przezna-
czysz pieni¹dze otrzymane z Funduszu im. Rodziny
Kulczyków? 
– Stypendia zazwyczaj wyp³acane s¹ w miesiêcznych

ratach, trzeba wiêc wykazaæ siê cierpliwoœci¹, by móc
dysponowaæ wiêksz¹ kwot¹. Niemniej jednak w przy-
padku ka¿dego stypendium kwotê odpowiadaj¹c¹ mie-
siêcznej racie wydajê w ksiêgarni. 

Obecnie przebywam w Szwecji, gdzie koszty utrzyma-
nia s¹ wy¿sze ni¿ w Polsce. Planujê równie¿ road trip na
pó³noc, do Kiruny. Czeœæ pieniêdzy do³o¿ê najpewniej
do ju¿ od³o¿onych, by w koñcu zmieniæ gitarê. 

•• Czego mo¿na Tobie ¿yczyæ w dalszej pracy?
– Chyba intuicji i szczêœcia w pracach badawczych.

Bez tego mo¿na d³ugo pracowaæ bez ¿adnych wyników,
a jest to bardzo zniechêcaj¹ce. 

Korzystaj¹c z okazji chcia³bym z³o¿yæ podziêkowania
prof. Bernardowi Juskowiakowi za cierpliwoœæ, pomoc 
i zaufanie. Dziêkujê za rozmowê

26czerwca br. w gabinecie JM Rektora UAM po raz
ósmy zosta³y wrêczone stypendia Funduszu im.

Rodziny Kulczyków dla m³odych wybitnych pracowni-
ków nauki i wyró¿niaj¹cych siê studentów Uniwersytetu
im. A. Mickiewicza w Poznaniu. W tym roku Kapitu³a
Funduszu spoœród czterdziestu zg³oszonych kandydatów
dokona³a wyboru tych, którzy wyró¿niaj¹ siê zaanga¿o-
waniem w zakresie prowadzonych badañ naukowych,

wynikami w nauce oraz dzia³alnoœci¹ pozanaukow¹. Ka-
pitu³a Stypendiów Funduszu im. Rodziny Kulczyków po
dokonaniu oceny wniosków przyzna³a cztery stypendia
doktoranckie oraz piêæ stypendiów studenckich. 

Prezes Funduszu, Gra¿yna Kulczyk wspólnie z rekto-
rem, prof. dr. hab. Stanis³awem Lorencem po prze-
mówieniach uroczyœcie wrêczyli laureatom stypendia. 
Do grona wyró¿nionych w tym roku 
do³¹czyli:

STUDENCI:
Tomasz Ewertowski – MISH, Collegium Europaeum Gnesnense,
Przemys³aw Grudziñski – Wydzia³ Matematyki i Informatyki,
Jan Paczesny – Wydzia³ Chemii,
Alicja Rubczak – Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej, 
Maja Stañko – Wydzia³ Nauk Spo³ecznych.

DOKTORANCI:
mgr Ma³gorzata £ochyñska – Wydzia³ Biologii,
mgr Katarzyna Mirgos – Wydzia³ Historyczny,
mgr Marcin Podsiad³o – Wydzia³ Chemii,
mgr Piotr Trocha – Wydzia³ Fizyki.

O pracy naukowej, 
zainteresowaniach 
i planach na przysz³oœæ 
z Janem Paczesnym, 
laureatem stypendium 
rozmawia Marta Dzionek
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Nagroda Naukowa Miasta Poznania oraz stypendia
naukowe dla m³odych poznañskich naukowców
przyznawane s¹ od roku 1991. W tym roku na-

grodê g³ówn¹ otrzyma³a grupa badawcza kierowana
przez prof. dr. hab. Jana Barciszewskiego: prof. dr hab.
Miros³awa Barciszewska, dr hab. Eliza Wyszko, dr Kata-
rzyna Rolle, Iwona Gawroñska z Instytutu Chemii Bioor-
ganicznej PAN oraz prof. Stanis³aw Nowak i prof. Ryszard
¯ukiel z Kliniki Neurochirurgii i Neurotraumatologii Uni-
wersytetu Medycznego w Poznaniu za opracowanie,
opublikowanie, opatentowanie i wdro¿enie do praktyki
klinicznej nowoczesnej metody leczenia guzów mózgu
opartej o interferencjê RNA. 

Kapitu³a Nagrody Naukowej wyró¿ni³a jednorazowym
stypendium oœmiu uczonych. W wiêkszoœci s¹ to absol-
wenci, doktoranci i doktorzy Uniwersytetu im. Adama
Mickiewicza w Poznaniu. 

Adam Huczyñski
Wyró¿niony za badania na temat syntezy nowych po-
chodnych antybiotyków jonoforowych, ich struktury, w³a-
œciwoœci fizykochemicznych oraz wykazanie ich aktyw-
noœci przeciwbakteryjnej. Laureat jest absolwentem
Wydzia³u Fizyki oraz Wydzia³u Chemii Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu, obecnie jest doktoran-
tem na Wydziale Chemii UAM w Zak³adzie Biochemii. 
W 2007 roku otrzyma³ presti¿owe Stypendium dla M³o-
dych Uczonych – Program Start Fundacji na Rzecz Nau-
ki Polskiej.

Pawe³ Kurzyñski
Wyró¿niony za wyniki w dotychczasowej pracy badaw-
czej w dziedzinie fizyki – informatyki kwantowej. Absol-
went Wydzia³u Fizyki UAM, po zaledwie dwóch latach, 
w 2007 roku uzyska³ tytu³ doktora. Obecnie jest pra-
cownikiem naukowym w Zak³adzie Elektroniki Kwanto-
wej Wydzia³u Fizyki UAM. 

Karolina Michalska
Wyró¿niona za badania nad struktur¹ i mechanizmem
dzia³ania wa¿nych enzymów roœlinnych. Doktor nauk
chemicznych UAM, za pomoc¹ metod krystalografii bia-
³ek okreœli³a po raz pierwszy strukturê przestrzenn¹
L–asparaginazy roœlinnej dla rekombinowanego enzymu
z ³ubinu ¿ó³tego, a tak¿e strukturê analogicznego bia³ka
z Escherichia coli w kompleksie z produktem reakcji en-
zymatycznej – L-asparaginianem. Dziêki uzyskanym
przez siebie precyzyjnym danym strukturalnym oraz bio-
chemicznym stypendystka potwierdzi³a klasyfikacjê
L–asparaginaz typu roœlinnego w grupie tzw. Ntn hydro-
laz, tj. enzymów wykorzystuj¹cych N-terminaln¹ resztê
nukleofilow¹ oraz podda³a krytycznej analizie dotychcza-
sowe pogl¹dy na mechanizm katalizowanych przez te
bia³ka reakcji enzymatycznych. 

Maciej Misiorny
Wyró¿niony za dotychczasowy wk³ad do rozwoju badañ
nad spinowo spolaryzowanym transportem elektronów
przez pojedyncze magnetyczne moleku³y.
Student drugiego roku studiów doktoranckich na Wy-
dziale Fizyki Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Po-
znaniu w Zak³adzie Fizyki Mezoskopowej. 

Adriana Podmostko-K³os 
Wyró¿niona za badania sztuki wielkopolskiej – syncerki
nowo¿ytnej. Laureatka jest absolwentk¹ historii sztuki
na Wydziale Historycznym Uniwersytetu im. A. Mickiewi-
cza. G³ówny przedmiot jej zainteresowañ stanowi nowo-
¿ytna snycerka, w wyniku przeprowadzonych badañ, 
a tak¿e kwerend archiwalnych, uda³o siê po raz pierw-
szy przedstawiæ ca³oœciowy obraz wielkopolskiej rzeŸby
XVII wieku. Jest stypendystk¹ Fundacji Pañstwa Wêcle-
wiczów na Uniwersytecie Sztokholmskim.

Aleksandra Œwida
Wyró¿niona za wybitne osi¹gniêcia w pracy badawczej,
dotycz¹cej poznania regulacji aktywnoœci bia³ka rozprzê-
gaj¹cego w mitochondriach pierwotniaka Acanthamoe-
ba castellanii. Absolwentka biologii, obecnie doktorant-
ka w Zak³adzie Bioenergetyki Instytutu Biologii Moleku-
larnej i Biotechnologii UAM. 

Piotr Trocha
Wyró¿niony za dotychczasowy wk³ad do rozwoju teorii
transportu elektronowego w magnetycznych uk³adach
nanoskopowych. Absolwent Wydzia³u Fizyki Uniwersyte-
tu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, aktualnie jest
s³uchaczem drugiego roku Studium Doktoranckiego,
gdzie przygotowuje pracê doktorsk¹ na temat kwanto-
wych efektów w spinowo spolaryzowanym transporcie
elektronowym przez uk³ady kropek kwantowych, 
w szczególnoœci na temat rezonansów typu Fano, Dicke
i Kondo. 

Emilia Pers-Kamczyc
Wyró¿niona za osi¹gniêcia naukowe z zakresu biotech-
nologii rozrodu zwierz¹t gospodarskich. Absolwentka
Biotechnologii na Wydziale Rolniczym Akademii Rolni-
czej w Poznaniu. Obecnie s³uchacz Stacjonarnego Stu-
dium Doktoranckiego przy Wydziale Hodowli i Biologii
Zwierz¹t. Odby³a roczny sta¿ naukowy w ETH w Zurychu
oraz kilkumiesiêczny sta¿ w MTT Agrifood Jokioinen w
Finlandii. Obecnie zajmuje siê badaniami kompleksowej
analizy czynników wp³ywaj¹cych na jakoœæ blastocyst by-
d³a pozyskiwanego metod¹ in vitro.

Marta Dzionek

Miasto nagradza
naukowców
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Pomys³odawc¹ i kierownikiem projektu jest prof. dr
hab. Maria Kaczmarek z Instytutu Antropologii Uni-
wersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu.

Umowê o wzajemnej wspó³pracy w ramach projektu
podpisa³y trzy uczelnie: Uniwersytet im. Adama Mickie-
wicza w Poznaniu, Uniwersytet Medyczny im. Karola
Marcinkowskiego w Poznaniu oraz University of Agder 
w Kristiansand.

Koordynatorem norweskiej grupy naukowców, bior¹-
cych udzia³ w projekcie, jest prof. dr Ernst Hakon Jahr,
œwiatowej s³awy jêzykoznawca, dla nas szczególnie bliski
z racji przyznanego mu w 1995 roku przez Uniwersytet
im. Adama Mickiewicza tytu³u Doktora Honoris Causa.

Celem przedsiêwziêcia jest wieloaspektowa ocena sta-
nu zdrowia i jakoœci ¿ycia m³odych ludzi w zale¿noœci od
statusu spo³eczno-ekonomicznego rodzin, w których siê
wychowuj¹ oraz w³asnych zachowañ zwi¹zanych ze
zdrowiem. Badan¹ grupê bêdzie stanowiæ 3600 dziew-
cz¹t i ch³opców w wieku 10-18 lat, ucz¹cych siê w szko-
³ach podstawowych, gimnazjalnych i œrednich na terenie
województwa wielkopolskiego. Projekt, rozpoczêty 
w 2008 roku, ma potrwaæ trzy lata.

Do wykonania zaplanowanych w ramach projektu za-
dañ powo³ane zosta³y trzy grupy badawcze naukowców
z: Wydzia³u Biologii Uniwersytetu im. Adama Mickiewi-
cza w Poznaniu, Uniwersytetu Medycznego im. Karola

Marcinkowskiego w Poznaniu oraz Akademii Wychowa-
nia Fizycznego im. Eugeniusza Piaseckiego tak¿e w Po-
znaniu. Kierownikami grup badawczych s¹: prof. dr hab.
Maria Kaczmarek (UAM), prof. dr hab. Joachim Cieœlik
(UAM), prof. UM dr hab. n. med. Alicja Krzy¿aniak (UM),
prof. dr hab. n. med. Aldona Siwiñska (UM), prof. dr hab.
Anna GoŸdzicka-Józefiak (UAM) oraz prof. dr hab. Wie-
s³aw Osiñski (AWF).

W po³owie maja 2008 roku pani profesor Maria Kacz-
marek odwiedzi³a partnerów norweskich z University of
Agder w Kristiansand. Celem wizyty by³o dopracowanie
szczegó³ów wzajemnej wspó³pracy. Informacje i zdjêcia z
pobytu pani profesor w Kristiansand mo¿na znaleŸæ na
stronie partnerów projektu http://www.uia.no.

W czerwcu, w Collegium Biologicum, odby³o siê
szkolenie lekarzy, pielêgniarek i nauczycieli wychowania
fizycznego, zaproszonych do pomocy w wykonywaniu
badañ. Zarówno czêœæ teoretyczna, jak i praktyczna szko-
lenia spotka³y siê z ogromnym zainteresowaniem uczest-
ników. 

16 wrzeœnia, w Sali Lubrañskiego, odbêdzie siê uro-
czysta konferencja inauguruj¹ca dzia³ania w projekcie – z
udzia³em partnerów z Norwegii. Wszystkich zaintereso-
wanych serdecznie zapraszamy. Niebawem te¿ urucho-
miona zostanie strona internetowa, zaprojektowana spe-
cjalnie na potrzeby projektu. Magdalena Durda

ADOPOLNOR 
– U progu doros³ego ¿ycia…
W kwietniu 2008 roku przyznane zosta³y fundusze z Norweskiego Mechanizmu Finansowego
2004-2009 / Mechanizmu Finansowego EOG 2004-2009 na realizacjê polsko-norweskiego
projektu badawczego pt. „U progu doros³ego ¿ycia: zdrowie i jakoœæ ¿ycia m³odzie¿y 
w zró¿nicowanym spo³ecznie i ekonomicznie œrodowisku (ADOPOLNOR)”. 

Ju¿ pierwszy efekt otwarcia w Poznaniu Centrum Tech-
nologicznego Telcordii jest – za rok w naszym mieœcie

zostanie utworzony unikatowy miêdzyuczelniany kieru-
nek studiów: techniczne zastosowania Internetu.

Przedstawiciele Telcordii w obecnoœci w³adz ministe-
rialnych, w³adz miasta i rektorów 30 czerwca br. podpi-
sali uroczyœcie akt otwarcia swojego oœrodka nauko-
wo–badawczego w Poznaniu.

Amerykañska Telcordia jest œwiatowym liderem 
w oprogramowaniu, us³ugach internetowych i telekomu-
nikacji, ma ponad 800 patentów, a jej klientami jest 
18 z 20 najwa¿niejszych operatorów sieci. Zatrudnia
2,5 tysi¹ca pracowników, a jej zysk przekracza 2 mld
dolarów. Na otwarciu Centrum dyrektor generalny Tel-

cordii, Mark Greenquist zapowiedzia³, ¿e firma bêdzie
poszerzaæ sw¹ obecnoœæ w Europie. 

Poznañskie Centrum Technologiczne Telcordii bêdzie
wykorzystywaæ potencja³ naukowy UAM, Politechniki Po-
znañskiej i Akademii Ekonomicznej. Wszystkie te uczel-
nie wi¹¿¹ du¿e nadzieje z Telcordi¹, czemu da³ wyraz
prof. Wojciech Cellary z AE, mówi¹c, ¿e takie Centrum,
to znakomite mo¿liwoœci dla in¿ynierów. Prof. Richard
Lipton z Instytutu Technologicznego stanu Georgia wy-
g³osi³ z okazji otwarcia Centrum wyk³ad inauguracyjny o
poszukiwaniu pewnego algorytmu, nale¿¹cego do jed-
nego z siedmiu problemów milenijnych, za którego roz-
wi¹zanie mo¿na otrzymaæ nagrodê miliona dolarów. 

MAJ 

Uczelnie i Telcordia
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•• UKA ma ponad 10 lat. To wystarczy, by pokusiæ siê
o szersz¹ refleksjê na temat zabiegania o wysok¹
jakoœæ nauczania i prowadzenia badañ. Jaka jest
pozycja Uniwersyteckiej Komisji Akredytacyjnej? 
– Najkrócej mówi¹c, jest to pozycja europejska. W Po-

rozumienie Uniwersytetów Polskich na Rzecz Kszta³cenia
w³¹czonych jest 19 uniwersytetów. Akredytacji b¹dŸ rea-
kredytacji certyfikatów przyznanych ju¿ wczeœniej (nada-
je siê je na okreœlony czas, a jednostki wyró¿nione pod-
legaj¹ monitorowaniu i ci¹g³ej ocenie, tak, aby ow¹ wy-
sok¹ jakoœæ dzia³ania, która przyczyni³a siê do uzyskania
certyfikatu, utrzymywaæ przez ca³y czas) podda³o siê do
tej pory czterdzieœci na czterdziestu jeden uczelniach pol-
skich, jako ¿e UKA nie ogranicza siê jedynie do uniwer-
sytetów. Akredytowaliœmy kierunki i jednostki najró¿niej-
sze. Doœæ powiedzieæ, ¿e wœród nich by³y 
i takie jak konserwacja i restauracja dzie³ sztuki

•• Czy akredytacja jest obowi¹zkiem danej jednostki,
czy raczej szans¹ na pokazanie swoich dobrych
stron?
– Nie ma obowi¹zku poddawania siê procedurom na-

k³adanym przez akredytacjê. Powiedzia³bym wiêc, ¿e ra-
czej znaczenie ma ta druga mo¿liwoœæ. Do ubieg³ego ro-
ku akredytacja by³a udzielana przez Konferencjê Rekto-
rów Uniwersytetów Polskich na wniosek UKA. Obecnie
uproszczono tê drogê i wystarczy decyzja UKA. 

•• To podnosi jej presti¿.
– Tak, to prawda. Decyzja taka jest uznaniem faktu, ¿e

nasze dzia³ania i oceny s¹ wiarygodne i mog¹ byæ samo-
dzielne. Dziesiêæ lat naszej pracy to potwierdza. Bardzo
wa¿ne jest dla nas to, ¿e wychodzimy poza granice Pol-
ski i w³¹czamy siê w europejskie struktury. 

•• Na przyk³ad? 
– Otó¿ UKA jest cz³onkiem CEE Network (Centralna 

i Wschodnioeuropejska Sieæ Agencji Zapewniania Jako-
œci). W tym roku w maju odby³o siê kolejne walne zgro-
madzenie i na nim prof. Marek W¹sowicz, przewodnicz¹-
cy naszej UKA, zosta³ na dwa kolejne lata wybrany do
Komitetu Steruj¹cego. Pe³ni tam sw¹ funkcjê w piêcioo-
sobowym zespole, razem z przedstawicielami nauki z
Czech, Bu³garii, Rosji i Wêgier. To pozwala widzieæ, ¿e
nasza agencja jest uznawana w Europie. 

Podjêto te¿ inicjatywê formalnej rejestracji i stworzenia
Europejskiego Ugrupowania Wspó³pracy Eksterytorialnej
z siedzib¹ na Wêgrzech. 

Jedn¹ z istotnych misji UKA jest wspó³praca z instytu-

cjami zajmuj¹cymi siê jakoœci¹ kszta³cenia. I tu warto
wspomnieæ o porozumieniu, które mamy z Komisj¹
Akredytacyjn¹ Uczelni Technicznych. Bardzo wa¿n¹ rze-
cz¹ jest te¿ to, ¿e UKA chce wejœæ do Europejskiego Re-
jestru Jakoœci EQAR, który wkrótce zostanie powo³any.

•• A to ju¿ jest „elita elity”. 
– W grudniu ubieg³ego roku zosta³o te¿ podpisane

porozumienie miêdzy ECTNA a UKA do przeprowadza-
nia, jak wspominaliœmy, wspólnej akredytacji kierunków
chemicznych. Motorem u nas tego przedsiêwziêcia jest i
by³ prof. Henryk Koroniak, cz³onek Rady Administracyj-
nej (Administrative Council) ECTNA. 

•• Wróæmy na nasze podwórko. Jednostki UAM chêt-
nie poddaj¹ siê procedurze akredytacji? 
– W wiêkszoœci tak, niemniej s¹ takie, które uwa¿aj¹,

¿e s¹ na tyle dobre, i¿ nie potrzebuj¹ ¿adnych dodatko-
wych tego potwierdzeñ. To nies³uszne myœlenie. Sytuacja
jest taka, ¿e je¿eli chce siê funkcjonowaæ w europejskiej
czy œwiatowej przestrzeni dydaktycznej i naukowej, trze-
ba daæ siê poznaæ. 

•• A propos przestrzeni naukowej, czy dziesiêcioletnie
doœwiadczenia UKA pozwalaj¹ jej zarysowaæ obraz
w naszym kraju, na naszym Uniwersytecie? 
– Oczywiœcie. To widaæ bardzo wyraŸnie, gdzie s¹

oœrodki silne, gdzie s³abe. Mo¿na te¿ wskazaæ bez wiêk-
szego trudu te uczelnie, które system akredytacji chc¹
wykorzystaæ jako szansê do wyrównywania poziomów.
To te¿ pozytywne dzia³anie UKA. 

•• Czy dziêki dzia³aniu UKA widaæ, w jakich dyscypli-
nach jesteœmy ju¿ partnerami europejskimi, w ja-
kich mamy wielki dystans do pokonania? 
– Bardzo dobrzy jesteœmy w naukach œcis³ych. Osi¹-

gniêcia tu mog¹ byæ porównywalne, mniej mo¿liwe jest
to w naukach spo³ecznych, filozofii, w humanistyce.

•• Czy czêsto zdarzaj¹ siê odrzucenia ?
– Rzadko, g³ównie wtedy, gdy uczelnie nie dysponu-

j¹ dostatecznie siln¹ kadr¹ naukow¹; w pozosta³ych kry-
teriach, takich, jak choæby program nauczania, infrastruk-
tura – zaleg³oœci dadz¹ uzupe³niæ. 

•• Kiedy ju¿ wszystkie progi siê pokona, mo¿na powie-
dzieæ: jesteœmy naprawdê dobrzy?
– Tak, w³aœnie tak.

Dziêkujê za rozmowê

UKA – stra¿nik jakoœci

Wyró¿nienie Wydzia³u Chemii certyfikatami
Chemistry Eurobachelor i Euromaster sta³o
siê sposobnoœci¹ do szerszego spojrzenia
na kwestiê jakoœci w funkcjonowaniu 
placówek naukowych i dydaktycznych.

Z prof. Zbigniewem Palk¹ 
rozmawia Jolanta LenartowiczFO
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jaWkoñcu czerwca uroczyœcie wrêczono poznañ-
skim uniwersyteckim chemikom certyfikaty
Chemistry Eurobachelor i Euromaster Label. Bê-

d¹ one przez najbli¿sze piêæ lat zaœwiadcza³y o ich wyso-
kiej, presti¿owej pozycji. Wœród wyró¿nionych zalaz³y siê
tak¿e Wydzia³y Chemii na Uniwersytecie Jagielloñskim,
Wroc³awskim, a tak¿e Wydzia³ Biologiczno-Chemiczny
Uniwersytetu w Bia³ymstoku. 

Europejskie œrodowisko chemiczne nale¿y do najbar-
dziej zintegrowanych – podkreœlano podczas poznañ-
skiego spotkania z udzia³em Richarda Whewella sekreta-
rza generalnego Rady Administracyjnej (Administrative
Council). Dzia³ania tego œrodowiska czêsto „wyprzedzaj¹
epokê”. Równie¿ w ramach Procesu Boloñskiego euro-
pejskie wydzia³y chemiczne wypracowa³y wiele modelo-
wych rozwi¹zañ, które staj¹ siê wzorem dla innych dzie-
dzin. 

Najwa¿niejsz¹ organizacj¹ chemików zwi¹zan¹ 
z kszta³ceniem na poziomie wy¿szym jest Europejska
Sieæ Tematyczna Chemii (ECTN). Funkcjonuje ona od
1997 roku w ramach programu Erasmus, zrzesza oko³o
150 wydzia³ów chemicznych z 36 krajów. Aby zapewniæ
ci¹g³oœæ dzia³ania i niezale¿noœæ od finansowania przez
Komisjê Europejsk¹, cz³onkowie ECTN utworzyli w roku
2002 stowarzyszenie ECTNA (European Chemistry The-
matic Network Association). Liczy ono obecnie ponad
100 cz³onków (obok wydzia³ów skupia te¿ chemiczne
towarzystwa naukowe i inne organizacje z tej dziedziny).

W ramach dzia³añ wspólnych ECTN i ECTNA opraco-
wano miêdzy innymi standardy miêdzynarodowe dla stu-
diów I i II stopnia Chemistry Eurobachelor (EB) i Chemi-
stry Euromaster (EM). Standardy te s¹ znacznie wy¿sze
ni¿ tak zwane wymagania minimalne, ich spe³nienie
oznacza, ¿e dana jednostka prowadzi rzeczywiœcie studia
na europejskim poziomie. Wydzia³ Chemii na UAM do ta-
kich jednostek, jako jedyny na poznañskich uczelniach,
nale¿y. To w³aœnie poœwiadczono wspominanymi certy-
fikatami. 

Wspólnie w europejskim gronie chemików opraco-
wano te¿ system akredytacji – przyznawania znaku jako-
œci EBL & EML – EB & EM Labes wydzia³om spe³niaj¹cym
wyznaczone kryteria. Warto nadmieniæ, ¿e ze strony pol-
skiej do Label Committee ECTNA nale¿¹ obecnie prof.

Marek Frankiewicz z Uniwersytetu Jagielloñskiego i prof.
Janusz Ryczkowski z Uniwersytetu Lubelskiego.

– Uniwersytecka Komisja Akredytacyjna podpisa³a
ostatnio z ECTNA umowê o wspólnej akredytacji – pod-
kreœla prof. Zbigniew Palka. – Dziêki temu polskie wy-
dzia³y chemiczne, które uzyskaj¹ akredytacjê UKA (przy
spe³nieniu dodatkowych warunków okreœlonych przez
ECTNA), uzyskaj¹ równie¿ europejskie znaki jakoœci EBL
i EML. Zapewni im to miejsce w „klubie europejskim”, a
nasi absolwenci bêd¹ mieli u³atwione zadanie przy stara-
niu siê o przyjêcie na kolejny stopieñ na najlepszych
uczelniach europejskich, z kolei nasze jednostki stan¹ siê
atrakcyjne dla studentów zagranicznych. 

Warunki do spe³nienia 
Aby zaj¹æ miejsce w „klubie europejskim”, jednostka
prowadz¹ca studia chemiczne musi sprostaæ nastêpu-
j¹cym wymaganiom:
> posiadaæ jasno okreœlon¹ misjê i precyzyjnie odpo-

wiadaæ na pytanie, jaki jest cel prowadzonych stu-
diów, kogo chce uczelnia wykszta³ciæ, jak pomóc stu-
dentom, aby uzyskali takie rezultaty, jakie zak³ada
program, 

> musi opracowaæ i prowadziæ nowoczesny pod wzglê-
dem treœci, stosowanych metod dydaktycznych i sa-
mej struktury program, 

> niezbêdna jest strategia internacjonalizacji (polityka
jêzykowa, wymiany studenckie, kursy w jêzykach ob-
cych itp.).

EBL & EML – wzór na jakoœæ

Chemia jest najlepsza
I ma na tê swoj¹ wysok¹ pozycjê – nie tylko na macierzystym Uniwersytecie, 
ale równie¿ w kraju i w Europie – wiarygodne poœwiadczenie.
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•• Koniec roku akademickiego, zamykaj¹cy zarazem
kadencjê dotychczasowych w³adz uczelni, okaza³ siê
w inwestycjach uniwersyteckich prawdziwym okre-
sem zbiorów. Nagromadzi³o siê wiele: by³o zakoñcze-
nie ca³kowitej inwestycji (obiekty dla Wydzia³u Nauk
Geograficznych i Geologicznych), zamkniêcie pewne-
go etapu zawieszeniem „wiechy” (biblioteka przy
Collegium Maius), rozpoczêcie kolejnej wielkiej bu-
dowy wmurowaniem kamienia wêgielnego (siedziba
dla Wydzia³u Prawa i Administracji). 
– Tak sporo tego, zw³aszcza, gdy dodaæ do tego je-

szcze zakoñczenie budowy II etapu Collegium Europa-
eum w GnieŸnie oraz ukoñczenie modernizacji Pa³acu w
Obrzycku. Wa¿nym przedsiêwziêciem realizowanym
obecnie jest te¿ adaptacja pomieszczeñ zwolnionych
przez Wydzia³ Biologii w Collegium Maius. Tu moderni-
zacji poddano sale wyk³adowe, pokoje pracowników na-
ukowych i administracji oraz sanitariaty w holu g³ównym.
W tym roku zostan¹ zakoñczone prace remontowe 
w pomieszczeniach od strony Alei Niepodleg³oœci dla Ka-
tedry Filologii S³owiañskiej; pozostanie do odnowienia
Sala Wyk³adowa im. J. J. Œniadeckich, hol wejœciowy 
i elementy komunikacji pionowej. 

•• ...i trwa „rozszerzanie” obiektu o wznoszony budy-
nek nowej biblioteki, na którym w³aœnie zawis³a
tradycyjna „wiecha”. 
– Rozpoczynaj¹c budowê jesieni¹ zesz³ego roku,

obiecywaliœmy zakoñczyæ prace do koñca tego roku; ter-
min zostanie dotrzymany. Ca³kowite wyposa¿enie obiek-
tu nast¹pi w I kwartale przysz³ego roku.

•• Z „otwaræ”, które nast¹pi³y ostatnio jest te¿ biblio-
teka w Collegium Novum...
– Budynek zosta³ postawiony w 2005 roku. Obecnie

zakoñczono jego wyposa¿enie. W starej czêœci Collegium
Novum trwaj¹ remonty pomieszczeñ opuszczonych
przez Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej, a przezna-
czonych dla Wydzia³u Neofilologii. Do 1 paŸdziernika br.
zakoñczona zostanie modernizacja trzech dŸwigów oso-
bowych oraz monta¿ platformy przyschodowej dla osób
niepe³nosprawnych.

•• To oczywiœcie, nie zamyka rejestru inwestycyjnych
przedsiêwziêæ Uniwersytetu? 
– Owszem, zaczyna siê te¿ praca przy remoncie Pa³a-

cu w Gu³towach. Po zakoñczonym przetargu Uniwersy-
tet przyst¹pi – pod nadzorem Wojewódzkiego Konserwa-
tora Zabytków do prac rewaloryzacyjnych, podobnych,
jakie wykonano w Obrzycku.

•• To tyle w skrócie, jeœli chodzi o budowy, przebudo-
wy, odbudowy. Przecie¿, zw³aszcza latem, gdy

uczelnia niby to „œpi”, wykonuje siê wiele prac od-
œwie¿aj¹cych, odnawiaj¹cych, konserwuj¹cych. Co
dla uniwersyteckiej spo³ecznoœci zmieni siê tego
lata? 
– Zadañ jest wiele, bo tak po prostu byæ musi. Obo-

wi¹zek ci¹g³ego dostosowywania obiektów do obowi¹-
zuj¹cych przepisów i norm nak³ada na nas Sanepid; bez-
pieczeñstwo u¿ytkowników, udogodnienia dla osób nie-
pe³nosprawnych – to po prostu obowi¹zek. (Tego typu
prace remontowe podjêto m.in. w budynkach: Collegium
Historicum, Collegium H. Cegielskiego, dydaktycznym
przy ul. Miêdzychodzkiej). 

Ponadto zakoñczono prace remontowe zabytkowej
klatki schodowej w budynku Collegium Iuridicum od
strony podwórza. Rozpoczêto wymianê pokrycia dacho-
wego tego budynku. Podobne prace remontowe trwaj¹
w magazynie Biblioteki G³ównej. Zakoñczono remont
pomieszczeñ po Instytucie Nauk Politycznych i Dzienni-
karstwa na Wydziale Studiów Edukacyjnych przy ul. Sza-
marzewskiego 89. Jeszcze w tym roku zostanie wykona-
na wentylacja mechaniczna w obiekcie Wydzia³u Peda-
gogiczno-Artystycznego w Kaliszu. Przeprowadzony zo-
stanie remont kot³owni w budynku Collegium Polonicum
w S³ubicach. Rozpocz¹³ siê generalny remont Stacji Geo-
ekologicznej w Storkowie, który obejmuje m.in. wymia-
nê pokrycia dachowego, budowê kot³owni centralnego
ogrzewania i wykonanie instalacji c.o.

•• A domy studenckie, one te¿ tradycyjnie zazwyczaj
„odœwie¿aj¹ siê” w czasie wakacji? 
– To prawda, w tym roku akademickim zdecydowali-

œmy siê ograniczyæ prace tzw. kosmetyczne, a rozpocz¹æ
remonty generalne, systemowe. Zgodnie z tymi za³o¿e-
niami – w roku poprzednim – przygotowano komplekso-
w¹ dokumentacjê na odnowê domu studenckiego „Zby-
szko”. Obecnie trwa jego realizacja. Po zakoñczeniu re-
montu akademik uzyska 180 pokoi – jedno– i dwuoso-
bowych. Ciekawostk¹ jest to, ¿e „Zbyszko” bêdzie pierw-
szym w Poznaniu akademikiem, w którym zostanie wy-
konana instalacja solarna, s³u¿¹ca do podgrzewania wo-
dy u¿ytkowej. Na dachu akademika zostan¹ zamontowa-
ne baterie s³oneczne, które w przysz³oœci bêd¹ podgrze-
wa³y wodê dla domu studenckiego „Jagienka”. Pewnie
trochê ryzykowaliœmy, tworz¹c dokumentacjê zasilania
s³onecznego, ale myœlê, ¿e nasza koncepcja – tego
Ÿród³owego dogrzewania – sprawdzi siê. Po zakoñczeniu
remontu „Zbyszka” planuje siê remont „Jagienki”.

W lutym tego roku rozpoczêto generalny remont do-
mu studenckiego w Kaliszu przy ul. Nowy Œwiat. W Do-
mu Studenckim „Babilon” przy ul. Do¿ynkowej oraz w
Domu Akademickim przy ul. Nieszawskiej wykonano in-
stalacjê strukturaln¹ na potrzeby u¿ytkowników.

Dziêkujê za rozmowê

Inwestycyjne
lato 
Z Markiem Sobczakiem, 
zastêpc¹ kanclerza ds. technicznych
rozmawia Jolanta Lenartowicz 
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Wsrebrnej i szklanej kopule nad Wydzia³em Nauk
Geograficznych i Geologicznych UAM nie ka¿-
dy rozpozna dawny „Reichstag” – jak nazywali

przechodnie intryguj¹c¹ konstrukcjê, która przez 10 lat
wystawa³a ko³o budynku tego wydzia³u na Morasku. Au-
tork¹ tej nazwy by³a podobno prof. Anna Wolff-Powêska,
której taki widok przypomina³ kopu³ê nowego Reichsta-
gu w Berlinie. In¿ynierowie na budowie mówili 
o tej zardzewia³ej konstrukcji „Hiroszima”. 

Niegdyœ dziwaczna i brzydka, dziœ zdobi ostatni,
otwarty uroczyœcie aneks budynku Collegium Geogra-
phicum, który ma przypominaæ swoim kszta³tem geogra-
fom i geologom ich dawn¹ g³ówn¹ siedzibê w Collegium
Maius. Kosztowa³ 17 mln z³ i powsta³ jako adaptacja hali
przemys³owej, ustawionej tu w 1989 roku. Budynek jest
w pe³ni dostosowany do potrzeb osób niepe³nospraw-
nych, a wokó³ jest 156 miejsc postojowych. 

Uroczyste otwarcie, w którym przeciêcia wstêgi doko-
nali wraz z rektorem dwaj Dziekani WNGiG: prof. Hen-
ryk Rogacki, obecny dziekan oraz prof. Ryszard Marci-
nowski, dziekan-elekt, zakoñczy³o budowê siedziby wy-
dzia³u, która trwa³a przez kadencjê a¿ czterech dzieka-
nów. Rektor wspomina³ te¿ nieobecnego na otwarciu
prof. Wojciecha Stankowskiego, którego nazwa³ „senio-
rem budowy”, zajmuj¹cym siê ni¹ od pocz¹tku.

– W tej chwili poznañska geografia jest najnowocze-
œniejsza w Polsce – twierdzi prof. Henryk Rogacki – nie
tylko jako budynek, w którym na ponad 20 tys. m2 mie-
szcz¹ siê nowoczesne pracownie i biblioteka, ale tak¿e
pod wzglêdem nowych, odpowiadaj¹cych wspó³cze-
snym wyzwaniom specjalnoœci. 

W nowym skrzydle znajdzie siê m.in. tak potrzebna
dziœ pracownia kartografii cyfrowej. Dziœ nikt ju¿ w³aœci-
wie nie pos³uguje siê mapami papierowymi: na ekranie
komputerów mo¿na mapami dowolnie manipulowaæ,
nak³adaj¹c na obraz te elementy, które chcemy zbadaæ
lub opisaæ, a eliminuj¹c inne. Jest to nie tylko fantastycz-
na pomoc naukowa, ale i wielka oszczêdnoœæ, bo mapy
papierowe szybko ulega³y zniszczeniu. Na wyposa¿enie
pracowni w nowym skrzydle, tak¿e gleboznawczej, urba-
nistycznej i planistycznej Wydzia³ Nauk Geograficznych 
i Geologicznych otrzyma³ grant 3 mln z³.

Kandydaci na studia szybko docenili nowoczesnoœæ
kierunku: œrednio jest tu co roku 8 kandydatów na jedno
miejsce, a na dwóch kierunkach nawet po 15. Na Wy-
dziale Nauk Geograficznych i Geologicznych UAM stu-
diuje dziœ 4,5 tysi¹ca studentów.

Geologowie na Morasko przenieœli siê jako pierwsi. –
Kiedy w 1990 roku Biuro Obs³ugi Technicznej odda³o
dawny hotel robotniczy – wspomina Kanclerz UAM Stani-
s³aw Wachowiak – wozi³em tu wielu dziekanów, zachê-
caj¹c do przeniesienia tutaj ich wydzia³ów, ale ¿aden nie
chcia³. Zgodzi³ siê tylko prof. Jerzy Fedorowski, którego
Instytut Geologii wyrzuca³a w³aœnie prywatna w³aœciciel-
ka z posesji przy ul. R. Strza³kowskiego. Taki by³ pocz¹-
tek WNGiG, który teraz przybra³ ostateczny kszta³t.

Na uroczystoœci otwarcia nowego skrzyd³a WNGiG
studenci trochê narzekali, ¿e nie ma w nim miejsc
podobnych do miniklubów, gdzie mo¿na by w wygod-
nym fotelu, w jakimœ ³adnym zak¹tku odpocz¹æ czy po-
dyskutowaæ. Mo¿e z czasem, gdy budynek bêdzie ju¿ za-
gospodarowany, znajdzie siê miejsce na spe³nienie tych
marzeñ. Maria Rybicka

Uroczyste otwarcie 
– zamknê³o budowê
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Dzieñ 30 czerwca 2008 roku zapisze siê bez w¹tpie-
nia jako jedna z najwa¿niejszych dat w historii
Wydzia³u Prawa i Administracji Uniwersytetu im.

Adama Mickiewicza w Poznaniu – stwierdzi³ dziekan wy-
dzia³u, prof. Andrzej Szwarc podczas uroczystoœci podpi-
sania, a nastêpnie wmurowania aktu erekcyjnego, po-
cz¹tkuj¹cego budowê nowej siedziby wydzia³u na tere-
nach przy Al. Niepodleg³oœci 53. W historii wydzia³u,
który od pocz¹tku swego istnienia cierpia³ na k³opoty lo-
kalowe, bêdzie to pierwsza siedziba zbudowana specjal-
nie dla tego wydzia³u, który obecnie zajêcia dydaktyczne
prowadzi w a¿ siedemnastu budynkach. 

– Na tê – jak podkreœli³ Rektor UAM, prof. Stanis³aw
Lorenc – tak bardzo oczekiwan¹ od wielu lat przez ca-
³¹ wspólnotê akademick¹ chwilê przyby³o wielu zna-
mienitych goœci. –Zaraz na pocz¹tku chcê donieœæ, ¿e
bêdzie na Panu spoczywa³ obowi¹zek budowania te-
go obiektu – powita³ rektor, prof. S. Lorenc rektora-
elekta, prof. Bronis³awa Marciniaka. W spotkaniu
wziêli te¿ m.in. udzia³: bp Marek Jêdraszewski (który
dokona³ poœwiêcenia aktu erekcyjnego oraz tablicy
upamiêtniaj¹cej jego wmurowanie), absolwenci wy-
dzia³u (m.in.: europose³ Tadeusz Zwiefka, wicewoje-
woda wielkopolski Przemys³aw Facia, wiceprezydent
miasta Poznania Tomasz Kayser); pos³owie (Krystyna
£ybacka, Pawe³ Arndt, Waldy Dzikowski, Stanis³aw Ka-
lemba, Stanis³aw Stec i inni); przewodnicz¹cy Sejmiku
Województwa Wielkopolskiego Lech Dymarski; cz³on-
kowie Rady Miasta; byli Rektorzy UAM, profesorowie:
Franciszek Kaczmarek, Jerzy Fedorowski, Stefan Jurga.
Nie zabrak³o te¿ osób w ró¿ny sposób zwi¹zanych 
i wspieraj¹cych dzia³ania Uniwersytetu, jak Gra¿yna
Kulczyk, konsul Micha³ Kareñski-Tschurl, Wojciech
Nentwig – dyrektor Filharmonii Poznañskiej, cz³onko-
wie Senatu UAM, profesorowie-seniorzy Wydzia³u Pra-

wa i Administracji, zespó³ architektów Pracowni „1997”
i wielu innych goœci. 

– Od wielu lat wszyscy cz³onkowie wspólnoty akade-
mickiej Uniwersytetu i wielu mieszkañców Poznania,
wiele osób pe³ni¹cych wa¿ne funkcje w mieœcie, w wo-
jewództwie, w Rzeczpospolitej równie¿, wie o tym, ¿e
ten obiekt dla wydzia³u jest bardzo potrzebny. A wszyst-
ko dlatego, ¿e mamy pe³n¹ œwiadomoœæ, jak wa¿n¹ rolê
odgrywa Wydzia³ Prawa i Administracji w ¿yciu miasta,
województwa – podkreœli³ rektor, prof. S. Lorenc, dziêki
staraniom którego uda³o siê sfinalizowaæ negocjacje i za-
kup ok. 3 hektarów gruntu pod siedzibê wydzia³u. 

Wydzia³ wêdruj¹cy
O tym, ¿e potrzeby lokalowe wydzia³u s¹ du¿e, œwiadcz¹
liczby. Wydzia³ obejmuje bowiem 19 katedr, bibliotekê li-
cz¹c¹ ok. 230000 woluminów oraz ok. 7000 studentów,
140 nauczycieli akademickich (w tym ok. 60 z tytu³em
naukowym profesora lub stopniem naukowym doktora
habilitowanego) i ok. 150 uczestników studiów dokto-
ranckich. 

Z brakiem sta³ej siedziby wydzia³ boryka³ siê od sa-
mego pocz¹tku, o czym przypomnia³ Dziekan WPiA,
prof. A. Szwarc. Pierwsz¹ siedzib¹ wydzia³u by³o zale-
dwie kilka pokoi w Zamku, tote¿ niektóre seminaria
(katedry) by³y zmuszone korzystaæ z pomieszczeñ m.in.
w Collegium Chemicum przy ul. Grunwaldzkiej. Dziêki
staraniom w³adz uniwersyteckich oraz poparciu ówcze-
snego wojewody Rogera Raczyñskiego, z czasem czêœæ
katedr zosta³a przeniesiona do ówczesnego Collegium
Medicum przy ul. Fredry (obecnego Collegium Maius)
oraz do gmachu Banku Reiffeisena, czyli obecnej siedzi-
by wydzia³u – Collegium Iuridicum, wynajmowanego
wówczas przez Uniwersytet od Krajowego Banku Spó³-
dzielczego.

Collegium Iuridicum  
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Po II wojnie œwiatowej wydzia³ znowu mia³ wielkie
problemy ze znalezieniem siedziby. Pocz¹tkowo zajmowa³
dwa piêtra klasztoru OO. Dominikanów przy ul. Libelta.
Potem funkcjonowa³ w pomieszczeniach budynku przy 
ul. Kantaka, w Collegium Philosophicum przy ul Matejki
oraz w Collegium Maius przy ul Fredry. W 1957 r. wydzia³
powróci³ do swej poprzedniej i obecnej siedziby, Collegium
Iuridicum przy ul. Œw. Marcin. Ze wzglêdu na wzrastaj¹c¹ 
z ka¿dym rokiem liczbê studentów WPiA, ci¹gle trzeba by-
³o szukaæ dodatkowych pomieszczeñ do prowadzenia zajêæ
dydaktycznych. Obecnie studenci odbywaj¹ zajêcia w a¿ 17
ró¿nych budynkach, rozrzuconych w czêsto odleg³ych od
siebie okolicach miasta. – S¹ to warunki najgorsze w porów-
naniu z warunkami, w jakich funkcjonuj¹ wszystkie inne
polskie uniwersyteckie Wydzia³y Prawa i Administracji –
oceni³ dziekan wydzia³u, prof. A. Szwarc. 

Pomys³y na siedzibê
W ostatnich kilkunastu latach pojawia³y siê ró¿ne pomy-
s³y, jak poprawiæ warunki funkcjonowania wydzia³u lub
gdzie zbudowaæ now¹ siedzibê. – By³a to miêdzy innymi
(…) idea rozbudowy obecnej siedziby wydzia³u na tere-
nie s¹siaduj¹cym z Collegium Iuridicum i Collegium Mi-
nus; umieszczenie wydzia³u po stosownej adaptacji w
gmachu Domu Studenckiego „Hanka” przy Al. Niepodle-
g³oœci; stworzenie wydzia³owi obiektu przy kampusie na
Morasku; usytuowanie siedziby wydzia³u w obiektach po
by³ych Zak³adach Miêsnych przy ul. Garbary, na terenie
lodowiska „Bogdanka”, wzglêdnie na dzia³ce zlokalizo-
wanej przy ul. Solnej – przypomnia³ dziekan wydzia³u,
prof. A. Szwarc.

¯adna z tych koncepcji nie zosta³a urzeczywistniona.
Tym wiêksz¹ radoœæ i nadziejê odczu³a spo³ecznoœæ wy-
dzia³u, gdy pojawi³ siê realny projekt zbudowania siedzi-
by przy Al. Niepodleg³oœci, na terenach wojskowych. Ra-

da Wydzia³u Prawa i Administracji zaakceptowa³a tê kon-
cepcjê ju¿ 21 czerwca 2005 r. Wkrótce potem aktem no-
tarialnym Uniwersytet naby³ teren od Agencji Mienia Woj-
skowego, a Senat Uniwersytetu podj¹³ uchwa³ê w spra-
wie zbudowania w tym miejscu budynku wydzia³u. Po-
wo³ano S¹d Konkursowy. Og³oszono konkurs architekto-
niczny. Do konkursu zg³osi³o siê 39 pracowni architekto-
nicznych. Do ostatecznej oceny zakwalifikowano 12 pro-
jektów. W dniu 21 grudnia 2006 r. og³oszone zosta³y wy-
niki konkursu. I nagroda, ufundowana przez Prezydenta
Miasta Poznania, zosta³a przyznana Pracowni Architekto-
nicznej „1997” z Poznania (Fr¹ckowiak, Kornecka, Miko-
³ajczak, Weiss). W³aœnie ta pracownia wykona³a projekt
budowlany i techniczny nowej siedziby wydzia³u. Roz-
strzygniêto tak¿e konkurs na wykonanie wyburzeñ i
przygotowanie placu budowy. Podjêto te¿ prace zwi¹za-
ne z ustaleniem struktury finansowania inwestycji oraz
przygotowaniem dokumentacji zwi¹zanej z koncepcj¹
pozyskania na ten cel œrodków z ró¿nych Ÿróde³. Sta³o
siê to mo¿liwe dziêki dzia³aniom bardzo wielu osób i in-
stytucji, m.in.: wojewódzkim w³adzom administracji rz¹-
dowej oraz wojewódzkim i miejskim w³adzom samorz¹-
dowym; Miejskiemu Konserwatorowi Zabytków; cz³on-
kom S¹du Konkursowego; Pracowni Architektonicznej
„1997”; pracownikom ró¿nych s³u¿b uniwersyteckich,
którzy zaanga¿owali siê w prace zwi¹zane z budow¹ no-
wej siedziby wydzia³u oraz pracownikom wydzia³u zaan-
ga¿owanym w to przedsiêwziêcie, którym przy okazji
wmurowania aktu erekcyjnego serdecznie podziêkowa³
dziekan wydzia³u, prof. A. Szwarc. S³owa podziêkowania
dziekan skierowa³ równie¿ do prof. Micha³a Seweryñ-
skiego i prof. Stefana Jurgi za finansowe wsparcie tego
przedsiêwziêcia, udzielone, gdy pe³nili funkcjê Ministra i
Wiceministra Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego. Z wyrazami
szczególnej wdziêcznoœci w imieniu ca³ej spo³ecznoœci
wydzia³u oraz w³asnym zwróci³ siê te¿ do koñcz¹cego
urzêdowanie rektora, prof. S. Lorenca. – Bo po wielu la-
tach naszych bezskutecznych zabiegów to w³aœnie Pan
podj¹³ stosowne dzia³ania i decyzje, umo¿liwiaj¹ce urze-
czywistnienie idei stworzenia wydzia³owi siedziby, odpo-
wiadaj¹cej jego potrzebom. W okresie pe³nienia przez
Pana obowi¹zków rektora sprawa ta wreszcie ruszy³a –
podkreœli³ dziekan, prof. A. Szwarc. 

W najbli¿szych dniach po uroczystoœci zapowiedziano
og³oszenie przetargu na wykonanie przynajmniej pierw-
szego etapu tego przedsiêwziêcia. Teraz pozostaje ju¿ tyl-
ko czekaæ na równie uroczyste otwarcie nowej, a w³aœci-
wie pierwszej z prawdziwego zdarzenia siedziby Wydzia-
³u Prawa i Administracji UAM.

Danuta Chodera-Lewandowicz 

– Novum
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Wakacyjne miesi¹ce s¹ okresem wypoczynku 
i letnich urlopów, ale tak¿e czasem wzmo¿o-
nych prac remontowych. Pod¹¿aj¹c szlakiem

uniwersyteckich pa³aców, dotarliœmy do wsi Gu³towy,
gdzie znajduje siê piêkna barokowo–klasycystyczna po-
siad³oœæ rodziny Bniñskich. Jak siê okaza³o, od dwóch ty-
godni prowadzone s¹ tam prace remontowe. Mieliœmy
okazjê zobaczyæ pa³ac na chwilê przed kapitalnym re-
montem dachu.

Na bramie przed wjazdem na teren posiad³oœci przy-
wita³a nas tabliczka „roboty remontowe”. Wewn¹trz za-
staliœmy przy pracy dekarzy, którzy z budynków dawnej
wozowni i oficyny zdejmowali w³aœnie dachówki, zabie-
raj¹c siê za naprawê wiêŸby dachowej. Wokó³ budynków
piêtrzy³y siê bry³y gruzu, spróchnia³ych desek i innych
przypadkowych przedmiotów zgromadzonych tutaj
przez lata. W ci¹gu ostatnich lat pa³ac nie by³ praktycznie
u¿ytkowany. O kapitalnym remoncie zdecydowa³y przy-
dzielone na ten cel fundusze ministerialne. Ca³kowity
koszt modernizacji obiektów wyniesie oko³o 20 milio-
nów z³otych. Odnowiony zostanie pa³ac, towarzysz¹ce
mu budynki dawnej wozowni oraz oficyna, rekultywo-
wane bêd¹ stawy oraz przebudowany uk³ad melioracyj-
ny, a tak¿e uporz¹dkowany przesz³o 16-hektarowy park.
Wokó³ obiektu postawiony zostanie nowy p³ot. 

Na razie o czasach œwietnoœci pa³acu zaœwiadcza znaj-
duj¹ca siê na tympanonie tarcza herbowa w³aœcicieli ma-
j¹tku – £odzia. Prosta, prawie pozbawiona ornamentów
bry³a budynku powsta³a w latach 1780–86 na zamówie-
nie Ignacego Bniñskiego, prawdopodobnie wed³ug pro-
jektu Ignacego Graffa. Okaza³a rezydencja by³a wizytów-
k¹ jednej z najdawniejszych historycznie znanych rodzin,
która dziedzicznie piastowa³a urzêdy kasztelañskie, a jej
cz³onkowie zas³u¿yli siê dla Wielkopolski m.in. poprzez
tworzenie kó³ek rolniczych. Gu³towski maj¹tek przez po-
nad dwa wieki by³ w³asnoœci¹ Bniñskich, w latach 90.
ubieg³ego wieku, zgodnie z wol¹ jego w³aœcicieli, zosta³
przekazany Uniwersytetowi. 

Budynek czêœciowo przykryty niebiesk¹ foli¹ w³aœci-
wie nie obiecywa³ atrakcji, na jakie natknêliœmy siê w
œrodku. Pomieszczenia reprezentacyjne znajduj¹ce siê na
parterze czêœciowo zosta³y ju¿ uprz¹tniête. W kilku po-
kojach zdemontowano parkiet, spod koca – na krótko
przed wypraw¹ do renowacji – wygl¹da³y bogato zdo-
bione zabytkowe meble gdañskie. Niestety, du¿a ich
czêœæ zosta³a rozkradziona jeszcze przed oddaniem pa³a-
cu Uniwersytetowi. Mimo ca³ego tego przedremontowe-
go zamieszania, nasz zachwyt wzbudzi³a dwukondygna-
cyjna sala balowa z malowid³ami Antoniego Smuglewi-
cza. – To, ¿e polichromie zachowa³y siê, zakrawa o cud

– opowiada³a nam pani Maria Miko³ajczak, gospodyni
obiektu. Podobno pod koniec wojny w pa³acu zakwate-
rowane zosta³y oddzia³y wojskowe, a œciany, ze wzglê-
dów praktycznych, pomalowano bia³¹ farb¹ klejow¹.
Dzie³a zniszczenia dope³ni³ nowy, ni¿szy strop. Dopiero
w trakcie pierwszego powojennego remontu w latach 60.
uda³o siê odzyskaæ pierwotny wygl¹d tego pomieszcze-
nia. Teraz piêkne, zabytkowe malowid³a czekaj¹ na ko-
lejn¹ renowacjê, która odbêdzie siê zaraz po pracach de-
karskich. Do sali balowej przylegaj¹ pokoje tzw. traktu
ogrodowego. O dawnej ich urodzie zaœwiadczaj¹ p³asko-
rzeŸby przedstawiaj¹ce motywy roœlinne zdobi¹ce sufity,
pokryte szarym stiukiem œciany sali marmurowej czy
znajduj¹ce siê w sypialni joñskie kolumny. Niestety, dzi-
siaj niewiele wiadomo, jak wygl¹da³y te pomieszczenia w
czasach swej œwietnoœci. 

Pa³ac najlepiej podziwiaæ z perspektywy stawu – do-
piero wówczas jego bry³a nabiera w³aœciwych dla siebie
proporcji. W trakcie spaceru natknêliœmy siê na ekipê zaj-
muj¹c¹ siê oczyszczaniem stawu. W ci¹gu ostatnich kil-
kudziesiêciu lat przykry³ go gruby ko¿uch rzêsy. Na swo-
j¹ kolej czekaj¹ te¿ drzewa i zieleñ wokó³ budynków pa-
³acowych. W parku spotykamy jeszcze raz pani¹ Mariê
Miko³ajczak. Pokazuje nam charakterystyczne drzewo
znajduj¹ce siê tu¿ za stawem. – Proszê spojrzeæ, jakie ma
roz³o¿yste i zwisaj¹ce ga³êzie – mówi – uwielbiaj¹ je oko-
liczne dzieciaki. Przychodz¹ do mnie i prosz¹, abym po-
zwoli³a im pobawiæ siê pod s³oniem. D³ugo nie wiedzia-
³am, o czym one mówi¹. Przygl¹damy siê drzewu. Trud-
no nie przyznaæ racji dzieciêcej wyobraŸni. 

– Odnowione budynki pa³acu Bniñskich bêdzie mo¿-
na odwiedziæ na wiosnê 2010 roku. Jeœli, oczywiœcie, pra-
ce bêd¹ przebiega³y zgodnie z harmonogramem – za-
strzega³ w rozmowie z nami kanclerz Marek Sobczak,
nadzoruj¹cy modernizacjê obiektu. Po pracach zwi¹za-
nych z wymian¹ dachu oraz osuszeniem fundamentów i
œcian, stopniowo odnawiane bêd¹ wnêtrza obiektu oraz
porz¹dkowany park. Po remoncie w budynku gospoda-
rowaæ bêdzie nim Centrum Integracji Europejskiej. W pa-
³acu znajd¹ siê sale konferencyjne, pokoje do pracy nau-
kowej, pracownia komputerowa i czytelnia. Obie oficy-
ny zaœ przeznaczone zostan¹ na pokoje dla goœci. W czê-
œci pa³acowych piwnic, zgodnie z ich pierwotnym prze-
znaczeniem, znajd¹ siê kuchnia, sala konsumpcyjna i po-
mieszczenia gospodarcze. Przybywaj¹cy tutaj goœcie bê-
d¹ wiêc mogli liczyæ nie tylko na nocleg, ale i smaczny
posi³ek. O tym, czy kuchnia bêdzie lepsza od tej, z jakiej
s³ynê³a swego czasu restauracja Kasztelania, znajduj¹ca
siê w gu³towskim pa³acu, przekonamy siê za dwa lata.

Magdalena Zió³ek

Gu³towy zapraszaj¹ 
na wiosnê 2010 roku
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Studenci politologii zd¹¿yli przyzwyczaiæ siê ju¿ do
tego, ¿e w programie studiów czêœæ zajêæ stanowi¹
tzw. œcie¿ki. Na pocz¹tku ka¿dego roku, semestru

otrzymuj¹ listê kilkunastu lub kilkudziesiêciu przedmio-
tów, spoœród których wybraæ i zaliczyæ musz¹ osiem.
Charakterystyczne, ¿e czêœæ z nich prowadzona jest w jê-
zyku obcym, w tym przez goœci z innych oœrodków aka-
demickich, równie¿ zagranicznych, z którymi intensyw-
nie wspó³pracuje Wydzia³ Nauk Politycznych i Dzienni-
karstwa UAM. Spektrum tematyki owych przedmiotów
jest niezwykle szerokie – od miêdzynarodowego terrory-
zmu do wspó³czesnych oblicz demokracji, od obrazu
Wschodu, zawartego w anegdotach, po spo³eczn¹ histo-
riê cywilizacji wspó³czesnej.

Wœród goœci zagranicznych najwiêcej studentów przy-
ci¹gaj¹ zajêcia prowadzone przez profesora Jochena
Franzke z Uniwersytetu w Poczdamie, z którym rozma-
wialiœmy w poprzednim wydaniu „¯ycia Uniwersyteckie-
go”. Sekrety niemieckiej i europejskiej administracji s¹
tym ciekawsze, ¿e niejednokrotnie zajêcia wi¹¿¹ siê z
polsko–niemieckimi seminariami odbywaj¹cymi siê od
dziesiêciu lat w obu krajach. Wielu s³uchaczy gromadzi
równie¿ prof. Hartmut Marhold, dyrektor generalny Cen-
tre International de Formation Européenne (CIFE) oraz
pracownik naukowy Uniwersytetu w Kolonii. Prowadzo-
ne przez niego zajêcia z zakresu europejskiej polityki
Niemiec równie¿ uwieñczone zosta³y seminarium stu-
denckim, które odby³o siê w po³owie czerwca. W ci¹gu
trzech dni intensywnej pracy jego uczestnicy mieli okazjê
spotkaæ siê z pracownikami Przedstawicielstwa Niemiec
przy Komisji Europejskiej, zwiedziæ Berlin, odwiedziæ
Bundestag i Federalne Ministerstwo Finansów, spotkaæ

siê z przedstawicielami kraju zwi¹zkowego Nadrenia–Pa-
latynat, którzy opowiedzieli o pozycji landów w Republi-
ce Federalnej Niemiec i zjednoczonej Europie. Takie
praktyczne przyswajanie wiedzy cieszy siê du¿¹ popular-
noœci¹ wœród studentów z racji swej atrakcyjnoœci i atmo-
sfery, w jakiej spotykaj¹ siê z zaproszonymi specjalistami
czy odwiedzaj¹ omawiane na zajêciach instytucje.

Du¿a popularnoœæ prowadzonych w jêzykach obcych
przedmiotów i wyjazdów w ramach programu wymiany
studentów œwiadczy, ¿e studenci zrozumieli, ¿e nauka
nie ma granic. Tendencjê tê zrozumia³y równie¿ uczelnie,
zarówno publiczne, jak i niepubliczne, które coraz sku-
teczniej zabiegaj¹ o sprowadzenia tzw. visiting profes-
sors, by uczyniæ jeszcze atrakcyjniejszym program nau-
czania dla swoich studentów. Planuj¹c œcie¿kê edukacyj-
n¹ po maturze, m³odzi ludzie coraz czêœciej uwzglêdnia-
j¹ uczelnie le¿¹ce poza Polsk¹. W tyle nie zostaj¹ rodzi-
me uczelnie, które oferuj¹ bogaty program stypendialny,
pozwalaj¹cy podczas studiów na rok lub d³u¿ej wyjechaæ
do wybranej uczelni. Byæ mo¿e wkrótce takie rozwi¹za-
nie stanie siê obowi¹zkowe, jak dzieje siê to w nie-
których krajach. Nie dotyczy to zreszt¹ jedynie studentów
nauk politycznych czy stosunków miêdzynarodowych,
ale wszystkich dziedzin. Dziêki temu zdobêd¹ wiedzê –
niekiedy niedostêpn¹ na miejscu, wys³uchaj¹ profesorów
znanych jedynie z zagranicznych publikacji czy Interne-
tu, zobacz¹, jak studiuje siê w innych krajach, ale co byæ
mo¿e najwa¿niejsze, zrozumiej¹, ¿e stoj¹ przed niezwy-
k³¹ szans¹, jakiej nie mieli ich rodzice i starsi koledzy. Nie
wolno równie¿ zapominaæ, ¿e takie stypendium dla wie-
lu staje siê przygod¹ ¿ycia i przyjemn¹ odskoczni¹ od co-
dziennoœci. Marcin Piechocki

Studia coraz bardziej 
miêdzynarodowe
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Wycieczka na Litwê jest czwart¹ z kolei wypraw¹,
któr¹ z zapa³em organizuje Maria Szczepañska,
mówi¹c: – Œwiat stoi przed nami otworem, jeœli

mamy szansê poznaæ go lepiej, to trzeba z tej szansy sko-
rzystaæ, poza tym, mi³o jest podró¿owaæ w gronie znajo-
mych, mi³ych ludzi. 

Pan Tomek, pilot wycieczki i Pani Iza, przewodnik po
Wilnie, przybli¿ali czterdziestooœmioosobowej grupie hi-
storiê, zwyczaje, a tak¿e teraŸniejszoœæ odwiedzanych
miejsc. Dbali o dobre samopoczucie uczestników, nama-
wiali do kosztowania regionalnych przysmaków, mody-
fikowali program zgodnie z preferencjami grupy. Wypra-
wa na Litwê da³a mo¿liwoœæ obcowania ze œladami lite-
ratury i kultury polskiej, pokaza³a polsk¹ przesz³oœæ Wil-
na, jego wielokulturow¹, wielonarodowoœciow¹ i wielo-
religijn¹ atmosferê. O œwietnoœci grodu nad Wili¹ (Neris)
i Wilenk¹ (Vilnia) œwiadcz¹ Uniwersytet Wileñski, kilka-
dziesi¹t zabytkowych koœcio³ów, wspania³e magnackie
rezydencje i mieszczañskie kamieniczki, bezcenne zabyt-
ki. Wspaniale by³o wczuæ siê w duszê miasta, wzi¹æ
udzia³ w nabo¿eñstwie w jêzyku polskim, posiedzieæ na
parkowej ³aweczce ko³o katedry, nad piêkn¹ Wili¹, po-
patrzeæ na miasto z Góry Trzykrzyskiej. Dla Polaków Wil-
no ma szczególne znaczenie, miêdzy innymi poprzez
zwi¹zki z tym miastem wielu wybitnych postaci, takich

jak Mickiewicz, S³owacki, Kraszewski, bracia Œniadeccy
czy Syrokomla. Wiele miejsc ma dla nas rangê pami¹tek
narodowych: Ostra Brama z obrazem Matki Boskiej
Ostrobramskiej, Cmentarz na Rossie, gdzie spoczywa
„Matka i serce syna” Maria z Billewiczów Pi³sudska, mat-
ka Józefa Pi³sudskiego, u której stóp umieszczona jest
srebrna urna z Sercem Marsza³ka, Dom – Muzeum Ada-
ma Mickiewicza, polskie lub spolszczone nazwy ulic, pla-
ców i dzielnic. 

O wra¿eniach, odczuciach w kilku s³owach
na placu przed wileñsk¹ katedr¹ 
opowiedzieli: 

Dr Jadwiga Fisiak 
– Dla mnie du¿ym prze¿yciem by³o zwiedzenie Bibliote-
ki i Uniwersytetu Wileñskiego, spojrzenie na historiê
Polski. Uwa¿am, ¿e polskie wycieczki ze szkó³ œrednich
powinny przyje¿d¿aæ tutaj, poszukaæ swoich korzeni, 
popatrzeæ na rzeczy autentyczne, poznaæ je naocznie, 
a nie tylko z literatury. Jednak najwiêksze wra¿enie 
w podró¿y na Litwê zrobi³a na mnie Góra Krzy¿y. 
Nie spodziewa³am siê, ¿e historia tego miejsca jest tak
bardzo heroiczna, a iloœæ krzy¿y zupe³nie niepoliczalna. 

S³ubiccy wyk³adowcy byli inicjatorami wielu cieka-
wych przedsiêwziêæ. Do najciekawszych nale¿y
choæby: „Wenn ich an Deutchland denke...” („Kiedy

myœlê o Niemczech…”), czyli konkurs literacko-artystycz-
ny dla studentów Collegium Polonicum. Zosta³ on zorga-
nizowany w celu umo¿liwienia studentom przedstawie-
nia w³asnego sposobu postrzegania Niemców, ich stylu
¿ycia oraz mentalnoœci. Konkurs cieszy³ siê du¿ym zain-
teresowaniem. Mo¿e równie¿ dlatego, ¿e laureat otrzy-
ma³ nagrodê w wysokoœci 1500 z³. Nie by³o przegranych.

Nagrod¹ pocieszenia dla osób bior¹cych udzia³ w kon-
kursie by³a wycieczka do Parlamentu Brandenburgii 
w Poczdamie. Studenci poznali te¿ „od kuchni” stacjê ra-
diow¹ RBB. 

Kolejnym pomys³em by³o zorganizowanie wycieczki
do niemieckiego Bundestagu, podczas której uczestnicy
zwiedzili Reichstag oraz salê plenarn¹ niemieckiego par-
lamentu. Mieli równie¿ mo¿liwoœæ rozmowy z niemiecki-
mi parlamentarzystami na temat realiów ¿ycia polityczne-
go w Niemczech oraz stosunków polsko-niemieckich.

Poznawanie przez... zwiedzanie 

Œladami polskiej kultury
Kowno z katedr¹ œw. Piotra i Paw³a, Góra Krzy¿y w okolicach Szawle, Wilno z Ostr¹ Bram¹,
Cudownym Obrazem Matki Boskiej, zamek na wyspie w Trokach. Wszystkie te miejsca 
poznawali przez piêæ czerwcowych dni uczestnicy wycieczki pracowników i emerytów 
Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza. Organizacj¹ podró¿y zajê³a siê Maria Szczepañska 
z Dzia³u Socjalnego UAM oraz Biuro Podró¿y „EuroTim” z Bydgoszczy. 

Lektorat jêzyków obcych Collegium Polonicum

Na najwy¿szych obrotach
Poœwiêcaj¹ setki godzin, by pokazaæ studentom œwiat. Nie tylko taki z ksi¹¿ki, ale tak¿e 
bardziej rzeczywisty, choæby poprzez kontakty z politykami zza zachodniej granicy. 
Pracuj¹ miesi¹cami, by w sposób niekonwencjonalny pokazaæ ludziom, ¿e ka¿dy 
mo¿e wystawiæ sztukê formatu œwiatowego przy odrobinie dobrych chêci. 
W takim œrodowisku lektorzy Collegium Polonicum w S³ubicach czuj¹ siê najlepiej.
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Prof. dr hab. Wojciech Patryas
– Dla mnie najwiêkszym prze¿yciem by³a Ostra Brama,
obraz Matki Boskiej Ostrobramskiej, podpisujê siê tak-
¿e pod opini¹ pani dr Fisiak. 

Prof. dr hab. Piotr Bering 
– Biblioteka, kontakt z ksi¹¿k¹, to zawsze najwiêksze
prze¿ycie dla humanisty i radoœæ. Jest mi podwójnie mi-
³o, bowiem niektóre tytu³y siê zna i kojarzy. Nie podoba-
³a mi siê pogoda, osobiœcie wola³bym upa³y. Uwaga na-
tury ogólniejszej – nie potrafiê wyjaœniæ tego, ale zdecy-
dowanie bardziej odbieram Wilno jako miasto polskie
ni¿ Lwów, który – jak siê mówi – „krzyczy po polsku”.
Wed³ug mnie, w Wilnie tej polskoœci widaæ du¿o wiêcej,

mo¿e dlatego, ¿e wszyscy jesteœmy nadal w obrêbie kul-
tury zachodnioeuropejskiej, ³aciñskiego krêgu kulturo-
wego. Jest to wyraŸnie widoczne. Litwy nie sposób ina-
czej postrzegaæ ni¿ pañstwa z krêgu zachodnioeuropej-
skiego. ¯yczy³bym sobie jeszcze, ¿eby wycieczka zaha-
czy³a o Ba³tyk, K³ajpedê i Mierzejê Kuroñsk¹. Litwa to
bardzo zielony kraj, czego brakuje u nas w Polsce. Wiel-
kopolska jest zdecydowanie rolnicz¹ krain¹, wiêc
odmiana krajobrazu to wielka radoœæ dla mnie. 

Podró¿ do Wilna sk³ania do refleksji, nakazuje zasta-
nowiæ siê nad meandrami polskich dziejów, nad dorob-
kiem polskiej kultury na Wschodzie, nad naszymi korze-
niami w Europie. Marta Dzionek

Dotychczas jednak najbardziej spektakularnym przed-
siêwziêciem lektoratu by³o wystawienie wraz ze studenta-
mi „Fausta” Goethego na deskach Collegium Polonicum.
By³y: du¿o dymu, œwietne efekty specjalne, doskona³a gra
aktorów oraz pomys³owa scenografia. Studenci udowo-
dnili, ¿e klasyków mo¿na wystawiaæ w sposób oryginal-
ny i niekonwencjonalny i ¿e pewne dzie³a s¹ po prostu
nieœmiertelne. Przedstawienie przyci¹gnê³o uwagê stu-
dentów, ale przyszli tak¿e mieszkañcy S³ubic i Frankfurtu
nad Odr¹. Aula Collegium Polonicum wype³niona by³a po
brzegi. Na pierwszy akt czekali tak¿e dr Krzysztof Wojcie-
chowski, dyrektor Collegium Polonicum oraz dr Bärbel
Lydia Wolfgramm, kierowniczka Centrum Jêzykowego
Europejskiego Uniwersytetu Viadrina. Realizatorami ca³e-
go przedsiêwziêcia byli germaniœci: Anna Wi¹cek – scena-
riusz i re¿yseria, Artur Kopka – produkcja oraz Astrid Ka-
pler, kierowniczka lektoratu, która popar³a i wspiera³a
ideê inscenizacji sztuki. To w³aœnie dziêki nim i dyrekcji
s³ubickiej uczelni mo¿liwe by³o wystawienie przedstawie-
nia, które sfinansowane zosta³o przez Uniwersytet im.
Adama Mickiewicza. Studenci do sztuki przygotowywali
siê przez piêæ miesiêcy. Nad realizacj¹ scenariusza czuwa-
³a pani Anna Wi¹cek, której zas³ug¹ jest nowatorska inter-
pretacja „Fausta”. G³ówn¹ rolê w sztuce odegra³a bowiem
Ma³gorzata, a nie tak jak zwykle Faust czy Mefistofeles.
Ca³oœæ zarejestrowana zosta³a przez ekipê filmow¹, dziê-

ki czemu uka¿e siê p³yta DVD przeznaczona do celów
edukacyjnych. Kto nie by³ na premierze, mo¿e ju¿ rezer-
wowaæ swój czas. Spektakl zostanie zaprezentowany w
wersji filmowej na Uniwersytecie Zielonogórskim podczas
Dni Niemieckich w paŸdzierniku tego roku.

Interesuj¹cym wydarzeniem by³o spotkanie z by³ym
Prezydentem RP Lechem Wa³ês¹ oraz by³¹ Prezydent nie-
mieckiego Bundestagu Rit¹ Süssmuth. Studenci pojechali
do Neuhardenberg, gdzie siê ono odbywa³o, prowadzo-
ne w jêzyku niemieckim, ale t³umaczone symultanicznie
na jêzyk polski, Dziêki temu mia³o równie¿ wymiar dy-
daktyczny. Prezydent porusza³ na nim tematy wspó³pra-
cy polsko-niemieckiej w ramach struktur Unii Europej-
skiej. Nawi¹zywa³ te¿ do kwestii dotycz¹cych problemów
spo³eczno-politycznych, jakie nurtuj¹ nas i naszych za-
chodnich s¹siadów oraz przedstawi³ szereg sposobów na
ich rozwi¹zanie. Atmosfera podczas spotkania by³a bar-
dzo partnerska. Po wyst¹pieniu Lecha Wa³êsy „delegacja”
z s³ubickiej uczelni mia³a mo¿liwoœæ zadania kilku pytañ
by³emu Prezydentowi. Spotkanie to mo¿na z ca³¹ pew-
noœci¹ zapisaæ na „tablicy sukcesów” lektoratu Collegium
Polonicum w S³ubicach.

Miejmy tylko nadziejê, ¿e to pocz¹tek nowatorskich
pomys³ów pracowników Collegium Polonicum. Nie mo-
¿emy siê doczekaæ kolejnych. Oby tak dalej.

Piotr Kucharczyk, Jakub Kozikowski

Uniwersytet Wileñski
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perskiego, pani Homeiry Moradi, Salê Lubrañskie-
go szczelnie wype³nili goœcie, na których, oprócz

cyklu wyk³adów, czeka³ te¿ s³odki poczêstunek. Imprezê
otworzy³ sam ambasador Islamskiej Republiki Iranu, Ha-
di Farajvand, przyby³y na uroczystoœæ prosto ze spotka-
nia z Jego Magnificencj¹, prof. Stanis³awem Lorencem.  

– Czêsto zapomina siê o tym, jak d³uga jest tradycja
stosunków polsko–irañskich. W ubieg³ym roku minê³o
80 lat od ich nawi¹zania, jednak w rzeczywistoœci kon-
takty miêdzy naszymi narodami trwaj¹ ju¿ ponad piêæ
wieków – rozpocz¹³ prof. dr hab. Jacek Witkoœ. – Szcze-
gólnie bliskie wiêzi nawi¹zano podczas II wojny œwiato-
wej, gdy Iran przyj¹³ polskich uciekinierów z ZSRR, prze-
mieszczaj¹cych siê z Syberii i Kazachstanu, wœród
których by³o ponad 18 tys. polskich dzieci. 

– Cieszymy siê, ¿e wa¿noœæ Dni Perskich docenia IRI,
czego dowodem jest obecnoœæ na ka¿dych Dniach am-
basadora tego pañstwa – g³os zabra³ dyrektor Instytutu
Jêzykoznawstwa, prof. zw. dr hab. Jerzy Bañczerowski. –
Historia obecnoœci jêzyka perskiego na Uniwersytecie nie
jest zbyt imponuj¹ca, ale piêkn¹ kartê zapisa³ przed woj-
n¹ prof. Œmieszek, który prowadzi³ zajêcia z jêzyka staro-
perskiego. Wspó³czesny perski jest nauczany na Uniwer-
sytecie od 2003 roku przez pani¹ Moradi. Studenci,
oprócz praktycznej nauki jêzyka, zapoznaj¹ siê tak¿e z
elementami geografii, historii i kultury Iranu. Co roku
podczas wakacji dwoje studentów wyje¿d¿a na stypen-
dium do Teheranu. Prof. Bañczerowski podziêkowa³ te¿
Homeirze Moradi za materia³y dydaktyczne, które orga-
nizuje podczas ka¿dej wizyty w Iranie: – Po ostatniej kon-
ferencji w Teheranie, przywioz³a wiêcej ksi¹¿ek ni¿ sama
wa¿y – za¿artowa³. – Cieszy nas te¿ przywieziona stam-
t¹d obietnica budowy pracowni komputerowej. Wydaje
siê, ¿e studia iranistyczne uzyskaj¹ ju¿ nied³ugo wy¿szy
status, czego dowodem rozmowy prowadzone na naj-
wy¿szym stopniu miedzy rektorem i ambasadorem – wy-
razi³ nadziejê dyrektor Instytutu.

Potem wyk³adowcy oddali g³os studentom perskiego.
Dorota Dejneka z V roku przybli¿y³a sztukê wspó³cze-

snego Iranu, niemal nieznan¹ w Polsce: – Wa¿nym wy-
darzeniem dla jej rozwoju by³o otwarcie Teherañskiego
Muzeum Sztuki Wspó³czesnej, zaprojektowanego przez
Kamarana Dibê. Ma³o kto wie, ¿e poza Europ¹ i USA mo-
¿e siê ono poszczyciæ najwiêksz¹ kolekcj¹ dzie³ malarzy
wspó³czesnych. S¹ w nim m.in. dzie³a Moneta, van Go-
gha i Picassa. Dorota zaprezentowa³a równie¿ fotografie
Abbasa Attara, dokumentuj¹ce przebieg rewolucji islam-
skiej w 1979 roku. – Zdjêcia w pe³ni oddaj¹ ducha tego
wydarzenia. Przedstawiaj¹ zarówno masowe demonstra-
cje zwyk³ych Irañczyków, jak i zmagania na wysokich
szczeblach. Od lat 90. scena artystyczna Iranu odzyskuje
swój blask, nawi¹zuj¹c m.in. do tradycji sztuki dawnej
miniatury. Szczególn¹ rolê odgrywa tu kierunek grafiki
na Uniwersytecie Teherañskim, do którego wybitnych re-
prezentantów zaliczaj¹ siê Sadeq Barirani, znany równie¿
z prac wystawianych w polskich konkursach 
i Raza Abedini, który do swoich prac wprowadza nowo-
czesn¹ typografiê persk¹. 

Ma³gorzata Nowicka zaprezentowa³a sylwetkê Mah-
mouda Farshchiana, irañskiego artysty, nazywanego nie-
kiedy „malarzem z 1001 nocy”, którego sztukê cechuje
estetyka daleka od mody europejskiej. Na koniec £ukasz
Wiœniewski opowiedzia³ o „perskim Mickiewiczu”, czyli
Feroousim (Firdausim) z Tusu. Ten najs³ynniejszy poeta
Persji, ¿yj¹cy w X w., jest autorem eposu bohaterskiego
pt. „Szahname” („Ksiêga królewska”), w którym opieraj¹c
siê na wielu Ÿród³ach historycznych, a tak¿e irañskich le-
gendach i podaniach ludowych, opisa³ dzieje Iranu od
czasów mitycznych do podboju pañstwa Sasanidów
przez Arabów. 

Po zakoñczeniu czêœci oficjalnej przy dŸwiêkach per-
skiej muzyki wiele mówi³o siê o mo¿liwoœciach wspó³-
pracy naukowej. – Dynamiczny rozwój nauki perskiego
w Instytucie Jêzykoznawstwa powinniœmy postrzegaæ w
szerokiej perspektywie. To mo¿e byæ pocz¹tek nie tylko
wyjazdów do Iranu w celu nauki jêzyka, ale kto wie, mo-
¿e nied³ugo rozpocznie siê wymiana studentów z innych
kierunków? – zastanawia³ siê prof. Witkoœ.

Ewa Woziñska

Perspektywiczny perski
Dni Perskie ju¿ na sta³e zagoœci³y w kalendarzu letnich imprez UAM. W tym roku du¿o uwagi
poœwiêcono mo¿liwoœci zacieœnienia wspó³pracy naukowej pomiêdzy Uniwersytetem 
a uczelniami w Iranie. 
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Æwiczenia terenowe dla studentów Gospodarki
Przestrzennej na Wydziale Nauk Geograficznych 
i Geologicznych Uniwersytetu im. Adama Mickie-

wicza w Poznaniu maj¹ na celu zapoznanie przysz³ych
planistów przestrzeni i urbanistów ze spo³eczno-gospo-
darczymi problemami gospodarki. Wspólnie z dr. Krzy-
sztofem Stachowiakiem i mgr Emili¹ Grzywiñsk¹ uznali-
œmy, ¿e Wa³brzych, bêd¹cy jeszcze w latach dziewiêæ-
dziesi¹tych jednym z najwiêkszych oœrodków górniczych
w Polsce, mo¿e byæ miejscem przeprowadzenia tego-
rocznych æwiczeñ dla I roku studentów zaocznych go-
spodarki przestrzennej.

Wa³brzych, licz¹cy ponad 125 tysiêcy mieszkañców,
nasuwa najczêœciej negatywne skojarzenia zwi¹zane 
z funkcjonuj¹cym na jego terenie do koñca lat dziewiêæ-
dziesi¹tych przemys³em wydobywczym i zdegradowa-
nym œrodowiskiem przyrodniczym. Jednak w wyniku
procesów restrukturyzacji po 1989 roku, obejmuj¹cych
przemys³ wydobywczy w Polsce, ostatni¹ z dwudziestu
kopalñ dzia³aj¹cych w Wa³brzychu zamkniêto w 1998 r.
Zakoñczy³a siê w ten sposób blisko piêciuset letnia histo-
ria miasta zwi¹zana z wydobyciem wêgla. Obecnie lokal-
ne w³adze przysz³oœæ wi¹¿¹ z jednej strony z lokalizacj¹
na jego terenie nowoczesnych przedsiêbiorstw, a z dru-
giej z turystyk¹. Te dwa kierunki polityki rozwojowej Wa³-
brzycha uznawane s¹ powszechnie za przeciwstawne,
jednak w tym przypadku mo¿liwa jest ich jednoczesna re-
alizacja. Wynika to z jednej strony z funkcjonowania na
terenie Wa³brzycha Specjalnej Strefy Ekonomicznej (WS-
SE), z drugiej z urokliwego po³o¿enia miasta w kotlinie
otoczonej pasmem Gór Wa³brzyskich. WSSE jest jedn¹ 
z najlepiej rozwiniêtych w Polsce, a na jej terenie zlokali-
zowane s¹ tak znane firmy jak Toyota czy Cersanit. Nato-
miast walory turystyczne, dziêki którym mo¿liwy jest tak-
¿e rozwój miasta, wzbogaca unikalna na skalê europejsk¹
rezydencja zamkowo–parkowa z trzecim co do wielkoœci
w Polsce zamkiem Ksi¹¿. Ponadto jedn¹ z g³ównych
atrakcji tych okolic jest miejscowoœæ uzdrowiskowa
Szczawno–Zdrój, w której leczeniu poddawane s¹ choro-
by dróg oddechowych oraz przewodu pokarmowego. 

Mimo wystêpowania sprzyjaj¹cych warunków dla roz-
woju spo³eczno-gospodarczego Wa³brzycha, nadal utrzy-
muje siê wysokie bezrobocie, w szczególnoœci wœród
dawnych pracowników kopalñ. Zjawisko to nie tylko ro-
dzi skutki o charakterze ekonomicznym, ale tak¿e spo-
³ecznym. Prowadzi bowiem do rozszerzania siê licznych
patologii, które maj¹ istotny wp³yw na jakoœæ ¿ycia 
w mieœcie. Mimo podejmowania wysi³ków zwi¹zanych 
z popraw¹ stanu zabudowy miejskiej, wa³brzyszanie wy-
prowadzaj¹ siê na tereny podmiejskie lub do innych
miast Dolnego Œl¹ska. Nie pomog³y w zatrzymaniu tej
ucieczki ludnoœci z Wa³brzycha prace zwi¹zane z rewita-
lizacj¹ centrum miasta m.in. dziêki remontowi kamienic
na rynku w latach dziewiêædziesi¹tych ubieg³ego wieku.
Mimo przyjêcia w³aœciwych kierunków zwi¹zanych 
z rozwojem miasta, pozostaje nadal mnóstwo pracy zwi¹-
zanej z podniesienia jakoœci ¿ycia. Rozwi¹zanie wszyst-
kich tych problemów wymaga czasu i znacznych œrod-
ków finansowych.

Wyznaczony przez nas cel æwiczeñ terenowych wi¹-
za³ siê z okreœleniem poziomu jakoœci ¿ycia mieszkañ-

ców i wskazaniu problemów, z jakimi boryka siê Wa³-
brzych. Uszczegó³owienie tego celu polega³o na okreœle-
niu powodów, dla których jego mieszkañcy zdecydowa-
li siê na zamieszkanie w mieœcie i przyczyn, dla których
wystêpuje du¿e rozwarstwienie spo³eczne. Staraliœmy siê
tak¿e dowiedzieæ, co w Wa³brzychu zmieni³o siê na gor-
sze, a co na lepsze w ostatnich latach. Okreœlaj¹c jakoœæ
¿ycia, wziêliœmy pod uwagê m.in. oœwiatê i szkolnictwo,
s³u¿bê zdrowia, bezpieczeñstwo obywateli, infrastrukturê
drogow¹, mieszkalnictwo oraz mo¿liwoœci znalezienia
pracy. 

Uzyskanie odpowiedzi na nurtuj¹ce nas pytania mo¿-
liwe by³o podczas spotkañ z w³adzami miasta, pracowni-
kami Wa³brzyskiego Inkubatora Przedsiêbiorczoœci oraz
Wa³brzyskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej. G³ównym
jednak Ÿród³em informacji by³y przeprowadzone przez
studentów badania ankietowe wœród mieszkañców mia-
sta. Wstêpne wyniki tych badañ pozwoli³y stwierdziæ, ¿e
mimo korzystnych zmian, zwi¹zanych z jakoœci¹ œrodo-
wiska przyrodniczego, organizowanych imprez kultural-
nych oraz dobrze funkcjonuj¹cej komunikacji publicznej,
wiêkszoœæ mieszkañców nie by³a zadowolona z jakoœci
¿ycia. Skar¿y³a siê przede wszystkim na brak miejsc do
pracy, stan zabudowy mieszkaniowej i poziom bezpie-
czeñstwa. Jednoczeœnie jako wizytówkê miasta mie-
szkañcy wskazywali zamek Ksi¹¿, dziêki któremu Wa³-
brzych znany jest nie tylko w kraju, ale tak¿e za granic¹. 

Cel æwiczeñ nie zosta³by w pe³ni zrealizowany bez
poznania historii Wa³brzycha i roli, jak¹ w jego dziejach
odgrywa³y kopalnie wêgla kamiennego. Aby przekonaæ
siê, jak istotne znaczenie mia³y one dla miasta, wybrali-
œmy siê na wycieczkê do Muzeum Przemys³u i Techniki.
Pozostawione w niemal nienaruszonym stanie sztolnie i
maszyny z ostatnich lat funkcjonowania kopalni pozwo-
li³y nam poznaæ codzienne warunki pracy górników. Na
zakoñczenie nasze æwiczenia wzbogaciliœmy wycieczk¹
w malownicze Góry Wa³brzyskie, nieopodal ruin zamku
Nowy Dwór, gdzie znajduje siê tak¿e najd³u¿szy tunel
kolejowy w Polsce (1601 m). 

dr Micha³ Mêczyñski

¯
YC

IE
 U

N
IW

ER
SY

TE
C

KI
E

n
r 
7
/8
 (
1
7
8
/1
7
9
) 

lip
ie
c
/s
ie
rp

ie
ñ
 2

0
0
8

21

p
ra
kt
yk
i

Wa³brzych – górnicza przesz³oœæ 
a wyzwania wspó³czesnoœci 
Æwiczenia terenowe studentów Gospodarki Przestrzennej UAM 

Ka¿dego dnia windami tysi¹ce górników zje¿d¿a³o 
do kopalnianych korytarzy 
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Naszemu wspania³emu Miastu i Jego Mieszkañcom”
dedykowa³ wydan¹ w³aœnie ksi¹¿kê pt. „Nazew-
nictwo geograficzne Poznania” jej wspó³autor i re-

daktor naukowy prof. Zygmunt Zagórski. Zas³u¿ony jêzy-
koznawca, wspó³twórca i od lat honorowy kierownik 
Zak³adu Gramatyki Wspó³czesnego Jêzyka Polskiego 
i Onomastyki Instytutu Filologii Polskiej UAM poœwiêci³
wraz z zespo³em wspó³autorów 8 lat pracy, by zebraæ 
z ró¿nych Ÿróde³ i opracowaæ nazewnictwo historyczne 
i wspó³czesne zwi¹zane z geografi¹ Poznania. 

– To siê piêknie sk³ada, ¿e takie wspania³e dzie³o
ukazuje siê w naszym mieœcie, ¿e Uniwersytet mo¿e
podarowaæ miastu takie znakomite opracowanie, bo
na tym równie¿ miêdzy innymi polega nasza rola. Nie
tylko na tym, ¿ebyœmy badali dla siebie i kszta³cili stu-
dentów, ale na tym, ¿ebyœmy demonstrowali miastu,
jak bardzo wa¿nym, kulturotwórczym oœrodkiem jest
Uniwersytet. Ta ksi¹¿ka tê wspania³¹ rolê spe³nia –
stwierdzi³a podczas promocji (26. VI) prorektor, 
prof. S³awomira Wronkowska-Jaœkiewicz, sk³adaj¹c
gratulacje prof. Z. Zagórskiemu i zespo³owi autorskie-
mu oraz Wydawnictwu Naukowemu UAM, które ksi¹¿-
kê wyda³o.

– Estetyczna i solidna edycja by³a mo¿liwa – co pod-
kreœli³a dyrektor Wydawnictwa Iwona Wegner-Maru-
szewska – dziêki wsparciu Rektora UAM, prof. Stanis³a-
wa Lorenca, Dziekana Wydzia³u Filologii Polskiej i Kla-
sycznej, prof. Józefa T. Pokrzywniaka, w³adz miasta Po-
znania. 

Radoœæ i dumê z tego, ¿e poznañska polonistyka, 
z której wywodz¹ siê autorzy dzie³a, mog³a w poczuciu
zobowi¹zania œrodowiska naukowego wobec ca³ej spo-
³ecznoœci miasta tak¹ wspania³¹ ksi¹¿kê podarowaæ wy-
razi³a te¿ dyrektor Instytutu Filologii Polskiej, prof. Kata-
rzyna Meller, dodaj¹c, ¿e choæ prof. Zygmunt Zagórski
dwa lata temu obchodzi³ jubileusz 80. urodzin, to ta naj-
nowsza publikacja jest podsumowaniem jego przeo-
gromnego dorobku naukowego, odzwierciedlaj¹cego
rozleg³e zainteresowania badawcze, których onomastyka
i toponomastyka stanowi tylko cz¹stkê. 

Bogactwo informacji
Jak wyjaœni³ redaktor naukowy i wspó³autor „Nazewnic-
twa geograficznego Poznania” prof. Z. Zagórski, celem
rozpoczêtych w 1999 r. badañ (finansowanych przez Uni-
wersytet i miasto) by³o zebranie i gruntowne opracowa-
nie jak najbogatszego materia³u nazewniczego, dotycz¹-
cego przesz³oœci i wspó³czesnoœci naszego miasta w ró¿-
nych fazach i w ró¿nych warunkach jego rozwoju, 
z uwzglêdnieniem rozwoju jêzyka i kultury narodowej. 

– Wprowadziliœmy najnowsze ujêcia metodologiczne.
Problematyka tej pracy jest w zasadzie jêzykoznawcza,
ale tak¿e z pogranicza takich dyscyplin jak historia, socjo-
logia, geografia historyczna, kulturoznawstwo, hydrogra-
fia. Zrobiliœmy to w taki sposób, ¿eby pokazaæ, ¿e wspó³-
czesne jêzykoznawstwo jest nauk¹ otwart¹ na ró¿nego
rodzaju wspó³pracê, a wiêc na kontakty problemowe,
materia³owe i metodologiczne z innymi dyscyplinami. 

W obszernej (708 stron), opracowanej nowoczeœnie 
i w du¿ym stopniu pionierskiej publikacji, która jest zbio-
rem studiów piêciu autorów, znaleŸæ mo¿na m.in. nazwy
czêœci miasta (dzielnic, osiedli, wsi, osad miejskich), na-
zwy terenowe l¹dowe (np. wzgórz, pól, obszarów zielo-
nych itp., nazwy terenowe wodne (rzek, jezior, stawów,
rowów itp. oraz m³ynów wodnych) w opracowaniu dr
Ma³gorzaty Rutkiewicz–Hanczewskiej, nazwy ci¹gów 
i obiektów komunikacyjnych (ulic, alei, placów, mostów
itp.) w opracowaniu Józefa Chojnackiego, nazwy bu-
dowli i miejsc wydzielonych (obiektów obronnych, bu-
dowli sakralnych, siedzib instytucji, obiektów handlo-
wych itp.) w opracowaniu dr Magdaleny Graf. Poza na-
zewnictwem oficjalnym i pó³oficjalnym praca zawiera
tak¿e poznañskie nazewnictwo potoczne (s³ownik po-
tocznego nazewnictwa geograficznego opracowany
przez rodowitego poznaniaka mgr. Janusza Padalaka).

– To jest czêœæ, która mo¿e zainteresuje najbardziej
przeciêtnego poznaniaka – zauwa¿y³ prof. Z. Zagórski.
Ze wzglêdu na szeroki zasiêg informacyjny opracowanie
o charakterze œciœle naukowym mo¿e byæ wykorzystane
do dalszych badañ, ale tak¿e jako pozycja podrêczniko-
wa w nauczaniu filologii polskiej, s³owiañskiej, historii,

Dla ucczenia 25 rocznicy pierwszej wizyty w Po-
znaniu Ojca Œwiêtego Jana Paw³a II (20 VI 1983 r.)
w kolejnej, 76. prezentacji Verba Sacra (22 VI) re-

¿yser cyklu Przemys³aw Basiñski przypomnia³ postaæ s.
Urszuli Ledóchowskiej – pierwszej beatyfikowanej na zie-
miach polskich. Sylwetkê urszulanki i jej zas³ugi przedsta-
wi³ bp Marek Jêdraszewski, zaœ teksty B³ogos³awionej
przeczyta³a znana aktorka Marta Klubowicz.

Kolejn¹ okazj¹ nie do przeoczenia by³a inauguracja
Roku œw. Paw³a w Archidiecezji Poznañskiej, której
dokona³ abp metropolita poznañski Stanis³aw G¹dec-
ki w uroczystoœæ patronów katedry poznañskiej i Mia-
sta Poznania œw. Aposto³ów Piotra i Paw³a, na zakoñ-
czenie imieninowej Mszy œw. (29 VI). Po po³udniu œw.
Pawe³, który wed³ug obliczeñ urodzi³ siê 2 tysi¹ce lat
temu, sta³ siê natomiast bohaterem 77. prezentacji Ver-
ba Sacra. List do Rzymian Aposto³a Narodów odczyta³

ma³o jeszcze znany aktor Adam Woronowicz, odtwór-
ca postaci ks. Jerzego Popie³uszki w filmie, którego
premiera przewidziana jest na wrzesieñ. Oprawê mu-
zyczn¹ zapewni³a reprezentacja chórów zrzeszonych
w wielkopolskim oddziale Zwi¹zku Chórów Katolic-
kich Caecilianum 9utwory Wac³awa z Szamotu³, Miko-
³aja Gomó³ki, Feliksa Nowowiejskiego i Stefana Stuli-
grosza). 

Jak podkreœli³ autor komentarza teologicznego
znawca Nowego Testamentu oraz moderator diecezjal-
ny Dzie³a biblijnego im. Jana Paw³a II ks dr Tomasz
Siuda, List do Rzymian w odró¿nieniu od innych listów
Aposto³a Paw³a, adresowany by³ do gminy chrzeœcijañ-
skiej, której sam nie za³o¿y³ i w której nie by³ znany,
ale która mia³a stanowiæ bazê dla dalszej dzia³alnoœci
ewangelizacyjnej na Zachodzie. W liœcie œw. Pawe³ sta-
ra³ siê zaznajomiæ rzymskich chrzeœcijan z fundamen-

Verba Sacra i historia

Ksi¹¿ka dla miasta
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geografii, etnografii czy kulturoznawstwa. – Zak³adamy,
¿e czytelnikami bêd¹ pracownicy naukowi, nauczyciele,
studenci, a tak¿e liczni mieszkañcy Poznania, interesuj¹-
cy siê nazwami historycznych i wspó³czesnych obiektów
miasta oraz jego dziejami. W ksi¹¿ce na uwagê zas³ugu-
j¹ tak¿e uzupe³niaj¹ce tekst liczne mapy, fotografie oraz
ryciny. 

– Jest to wspania³y, specyficzny przewodnik po Pozna-
niu, po jego historii, po jego wspó³czesnoœci, jest to prze-
wodnik po przestrzeni miasta, po jego ulicach, placach,
ogrodach, mostach, strumieniach, budynkach, co pozwa-
la ¿ywiæ nadziejê, ¿e mi³oœnicy posnanianów i mi³oœnicy
Poznania znajd¹ w tej ksi¹¿ce znakomite wsparcie i lek-
turê, bo tylko w Poznaniu mo¿na siê by³o spotkaæ „przy
Ba³tyku” – zauwa¿y³a dyrektor IFP UAM, prof. K. Meller. 

Chlubna tradycja
Jak wiele trudu w przygotowanie ksi¹¿ki w³o¿y³ prof. 
Z. Zagórski, mia³ okazjê obserwowaæ dyrektor Biblioteki
PTPN, prof. Ryszard Marciniak, do której autor „Nazew-
nictwa geograficznego Poznania” wielokrotnie przycho-
dzi³. – Przez ramiê zagl¹da³em, jak tworzy³a siê ta praca
– wyzna³ dyrektor Biblioteki PTPN. – Z mozolnych wy-

pisów ze Ÿróde³ powsta³a rzecz rzeczywiœcie imponuj¹ca,
poniewa¿ nie pamiêtam z literatury polskiej drugiej pra-
cy tego typu. (…) Na naszym terenie ta praca ma walor
dokumentacyjny, który trudny jest do przecenienia, po-
niewa¿ ludzie odchodz¹, zapominaj¹ to, co pamiêtali 
i gdyby tej pracy nie by³o, to nastêpne pokolenia by³yby
ubo¿sze. St¹d mogê œmia³o powiedzieæ, ¿e Pan Profesor
wpisa³ siê w niezwyk³¹ tradycjê dokumentacji dziejów
Poznania, któr¹ mo¿e rozpocz¹³ Józef £ukaszewicz swo-
imi studiami nad dawnym Poznaniem, Marceli Motty,
który piêknie w swoich „Przechadzkach...” pisa³ o Pozna-
niu. Kolejnym takim dzie³em bêdzie dzie³o Pana Profeso-
ra Zagórskiego. Kto wie, czy studenci nie bêd¹ kiedyœ
mówiæ: „Zajrzyjmy do Zagórskiego”.

W³aœciw¹ promocjê dzie³a dyrektor Wydawnictwa Na-
ukowego UAM Iwona Wegner–Maruszewska zapowiada
na paŸdziernik. Wtedy te¿, podczas kolejnych Poznañ-
skich Targów Ksi¹¿ki Naukowej, które wróc¹ do dawnej
siedziby, czyli do Collegium Maius, nast¹pi oficjalne wrê-
czenie ksi¹¿ki w³adzom miasta. Natomiast mi³oœnicy Po-
znania ju¿ teraz mog¹ zg³êbiaæ tajemnice i ciekawostki
zwi¹zane z u¿ywanymi w stolicy Wielkopolski nazwami.

Danuta Chodera-Lewandowicz

talnym przes³aniem przepowiadanej przez siebie
Ewangelii Bo¿ej oraz obroniæ j¹ przed tymi, którzy ro-
zumiej¹ j¹ opatrznie. Aposto³ uœwiadamia adresatom
swojego listu, ¿e wszyscy ludzie (tak poganie, jak i ¯y-
dzi) s¹ pod panowaniem grzechu, z którego mo¿e ich
wybawiæ tylko Bóg, bo tylko On jest sprawiedliwy 
i mo¿e usprawiedliwiæ cz³owieka. Czyni to poprzez
odkupieñcz¹ œmieræ i zmartwychwstanie Syna – Chry-
stusa, dziêki której ludzkoœæ zostaje pojednana z Bo-
giem i odzyskuje utracone przez grzech Bo¿e podo-
bieñstwo. Jak niegdyœ grzech jednego cz³owieka –
Adama, sprowadzi³ gniew Boga na wszystkich ludzi,
tak teraz œmieræ Chrystusa na krzy¿u przynosi wyba-
wienie ca³ej ludzkoœci. Aposto³ Pawe³ sporo uwagi po-
œwiêca te¿ w swoim liœcie wierze i nadziei, która jest
wyrazem ca³kowitego zawierzenia swego ¿ycia Bogu,
zaœ przejawia siê w pos³uszeñstwie Bo¿ym nakazom.

Wa¿nym elementem nauczania Pawiowego jest te¿
przemiana, jaka dokonuje siê w cz³owieku przez
chrzest. Odt¹d – wyzwolony z niewoli grzechu – ¿yje
on pod panowaniem ³aski Bo¿ej i ca³kowicie przyna-
le¿y do Chrystusa. 

Jak wielk¹ rolê odegra³ i nadal odgrywa list œw.
Paw³a, podkreœli³ abp Stanis³aw G¹decki: „Poszczegól-
ne etapy historii Koœcio³a to ró¿ne etapy interpretacji
Listu do Rzymian œw. Paw³a”. Zawiera on bowiem nie-
³atw¹ wyk³adniê Ewangelii Jezusa, odzwierciedlaj¹c¹
niezwykle wysoki poziom teologii ¿ydowskiej tamtych
czasów. O ile podstawowy sens ewangelicznych przy-
powieœci jest zrozumia³y dla wszystkich, o tyle ich te-
ologiczna wyk³adnia, zawarta m.in. w Liœcie do Rzy-
mian, wymaga ju¿ szerszej wiedzy i g³êbszej refleksji.
Do takiej pog³êbionej lektury i refleksji ma sk³aniaæ ca-
³y Rok œw. Paw³a. Danuta Chodera-Lewandowicz
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AAula koncertowa
•• 1 czerwca Orkiestra Kameralna Polskiego Radia „Ama-

deus” zaprosi³a do auli dzieci na „Wielk¹ (muzyczn¹ –
rzecz jasna!) Fantazjê Zoologiczn¹”. Obok utworów
Rossiniego i Andersona g³ówny punkt programu sta-
nowi³ s³ynny „Karnawa³ zwierz¹t” C. Saint–Saënsa w
wykonaniu pianistów Andrzeja Tatarskiego i Macieja
Pabicha oraz zespo³u „Amadeus” pod batut¹ i w opra-
cowaniu Agnieszki Duczmal, wzbogacony te¿ wra¿e-
niami wizualnymi, mianowicie grup¹ uczniów z Ogól-
nokszta³c¹cej Szko³y Baletowej w Poznaniu. 

•• Jednym z najwiêkszych wydarzeñ 60. sezonu Filhar-
monii Poznañskiej by³ (5. VI) wystêp Narodowej
Orkiestry Symfonicznej Polskiego Radia w Katowicach
pod batut¹ Stanis³awa Skrowaczewskiego. Spotkanie z
nestorem polskich dyrygentów (rocznik 1923), ci¹gle
w drodze miêdzy najwiêkszymi estradami œwiata, mia-
³o tym razem podwójny charakter: us³yszeliœmy tak¿e
jego kompozycjê – Koncert na ro¿ek angielski, po-
wsta³y w 1969 r., piêknie zagrany przez Arkadiusza
Krupê, pierwszego oboistê NOSPR–u. Jednak g³êboko
w pamiêci pozostan¹ przede wszystkim fascynuj¹ce
interpretacje orkiestrowe: Uwertury do opery
„Tannhäuser” Ryszarda Wagnera i Poematu symfonicz-
nego „Tako rzecze Zaratustra” Ryszarda Straussa. 
W obu dzie³ach radiowcy kolejny raz udowodnili, jak
spójnym i szlachetnym dŸwiêkiem dysponuj¹, jak
uwra¿liwieni s¹ na ka¿dy gest dyrygenta. Z sêdziwym
i nadal w œwietnej formie fizycznej artyst¹ wykreowa-
li zatem wieczór, godny zespo³u symfonicznego – dla
wielu melomanów – nadal numer 1 w kraju.  

•• Rzadko spotykany poziom kunsztu artystycznego za-
prezentowali tak¿e soliœci programu naszych filharmo-
ników (13. VI). Pochodz¹cy z Wêgier, podziwiany na
obu pó³kulach flecista Andras Adorjan zaczyna³ karie-
rê jako… stomatolog. Dzisiaj jest te¿ powszechnie
uznanym pedagogiem i w auli pojawi³ siê z jednym ze
swoich szczególnie utalentowanych uczniów – Pola-
kiem £ukaszem D³ugoszem. – On ju¿ przerós³ mistrza!
– stwierdzi³ publicznie maestro. Popisywali siê ka¿dy
osobno w kompozycjach Francois'a Devienne i Cecile
Chaminade oraz razem w Andante i Rondo na dwa
flety Franza Dopplera. Atrakcj¹ zaœ sam¹ w sobie by³y
solowe bisy miniatur Mozarta, Debussy'ego i „pó³po-
znaniaka” Krzysztofa Meyera (Burleska w stylu wê-
gierskim). Po tej porcji wra¿eñ, ze znacznie mniejszy-
mi emocjami przys³uchiwaliœmy siê interpretacji s³yn-
nej IV Symfonii Piotra Czajkowskiego, tylko fragmen-
tami interesuj¹cej, przygotowanej przez Rados³awa
Szulca, od pewnego czasu doœæ czêsto goszcz¹cego 
u nas dyrygenta, stale zamieszkuj¹cego w Niemczech.  

•• „Dwie pi¹tki” – taki tytu³ mia³ wieczór filharmoniczny
tydzieñ póŸniej (20. VI). Najpierw zabrzmia³ V „Cesar-
ski” Koncert fortepianowy Beethovena, dawno ju¿
nies³yszany w Auli UAM, jedno z najpopularniejszych
arcydzie³ muzyki klasycznej. Zagra³a je Olga Rusina,

rosyjska pianistka i doœwiadczony pedagog, od 1993 r.
zamieszka³a we Wroc³awiu. Drug¹ „pi¹tkê” stanowi³a
Symfonia nr 5 Prokofiewa, bardzo znacz¹ca pozycja 
w dorobku tego kompozytora, powsta³a w 1944 r. 
– po 14-letniej przerwie twórczej. Zabrzmia³a efektow-
nie, dobrze wypracowana w szczegó³ach i klarowna
w dramaturgii ca³oœci. Sukces orkiestry i dyrygenta 
Michaela Sanderlinga, tak¿e sta³ego goœcia filharmoni-
ków poznañskich. 

•• Do tego artysty nale¿a³ równie¿ ostatni w tym sezonie
wieczór w auli (27. VI). „Po szkocku i s³owiañsku” za-
tytu³owano program, na który z³o¿y³y siê: Uwertura
„Hebrydy” Feliksa Mendelssohna-Bartholdy'ego, Fan-
tazja na temat szkockich melodii ludowych Maksa
Brucha oraz „Tañce s³owiañskie” Antonina Dworzaka.
Solistk¹ w Fantazji Brucha by³a Katrin Schulz, niemiec-
ka skrzypaczka, której ¿yciorys artystyczny rozpocz¹³
siê w Lublinie, gdy w wieku 14 lat zdoby³a II nagrodê
na Miêdzynarodowym Konkursie im. Karola Lipiñskie-
go i Henryka Wieniawskiego. Rok póŸniej wygra³a tur-
niej w Tokio. Obecnie nale¿y do grona znanych wir-
tuozów i pedagogów; pracuje w Wy¿szej Szkole Sztu-
ki w Bremie. (rp)

* * *

Prawie wszystkie koncerty jubileuszowego sezonu fil-
harmoników poznañskich odbywa³y siê w auli, wype³nio-
nej po brzegi s³uchaczami. Wielu wróci³o po latach nie-
obecnoœci, inni pojawili siê po raz pierwszy i – wydaje
siê – powoli przyzwyczajaj¹ siê do pi¹tkowych spotkañ
z muzyk¹. Obok zatem Koncertów Poznañskich, które
omal w 100 procentach i „od zawsze”, maj¹ swoj¹ sta-
³¹ publicznoœæ z rocznymi abonamentami, tworzy siê
(odradza!) w pewnych œrodowiskach zwyczaj bywania w
filharmonii. S¹dz¹c po rejestracjach samochodów, przy-
je¿d¿aj¹ równie¿ mieszkañcy spoza Poznania, co cieszy
dodatkowo. Now¹ dyrekcjê FP kosztowa³o to zapewne
niema³o wysi³ku organizacyjnego, lecz efekt tej pracy
jest widoczny i stanowi wartoœæ nie do przecenienia.
Rzecz jedynie w utrzymaniu zjawiska!

Z uznaniem trzeba siê te¿ odnieœæ do znacznego
urozmaicenia programów, okreœlanych zawsze tytu³ami,
wzbogacenia listy solistów o muzyków mniej popular-
nych instrumentów na estradach symfonicznych. Wi-
doczny jest te¿ trend systematycznego odm³adzania
orkiestry. Niestety, jej proces stabilizacji artystycznej,
szlachetnoœci brzmienia, technicznej sprawnoœci nadal
trwa i nie zadawala melomanów, gromadz¹cych siê w
auli od kilkunastu czy kilkudziesiêciu sezonów. Przeko-
na³y o tym najbardziej, a¿ cztery w tym roku, wizyty pol-
skich orkiestr: dwóch reprezentacyjnych zespo³ów naro-
dowych oraz dwóch najbli¿szych konkurentów poznania-
ków – z Bydgoszczy i Wroc³awia. ¯ywimy nadziejê, ¿e w
nowym sezonie, uformowane ju¿ tak¿e kierownictwo ar-
tystyczne FP, stworzy wiêcej powodów do zadowolenia. 

(rp)
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Poniewa¿ oœrodek czynny jest przez ca³y rok, ¿yje
rytmem wyznaczanym przez pory roku. Oczywi-
œcie, okresem, kiedy najpe³niej têtni ¿yciem, s¹ mie-

si¹ce letnie. Bywa jednak, ¿e hotelowe pokoje s¹ zarezer-
wowane ju¿ od Œwi¹t Wielkanocnych, poprzez „d³ugi
weekend” majowy a¿ do po³owy wrzeœnia. Najwczeœniej,
bo na prze³omie maja i czerwca, zaczynaj¹ siê turnusy
nazywane emeryckimi. Na wypoczynek przyje¿d¿aj¹
wtedy g³ównie osoby starsze, spragnione nie tyle atrakcji
nadmorskiego kurortu, co spokoju i odprê¿enia. W³aœci-
wy sezon letni zaczyna siê od po³owy czerwca. Wówczas
pojawiaj¹ siê tutaj równie¿ ludzie m³odzi i rodziny z
dzieæmi. Do dyspozycji wypoczywaj¹cych s¹ sto³ówka,
pralnia oraz du¿y ogród, w którym znajduje siê plac za-
baw. W tym okresie wieczorami organizowane s¹ zaba-
wy na œwie¿ym powietrzu, a tak¿e przejazdy kolejk¹ po
Ko³obrzegu czy rejsy statkiem po morzu. Nieod³¹cznym
elementem ka¿dego turnusu jest ognisko. W ogrodzie
wokó³ paleniska, specjalnie na te okazje, ustawione zo-
sta³y sto³y biesiadne. 

Ponad 90 procent osób wypoczywaj¹cych w ko³o-
brzeskim domu stanowi¹ pracownicy naukowi i admini-
stracyjni. To zdecydowanie modyfikuje profil propono-
wanych imprez. Nie sprawdzi³y siê np. wieczory zapo-
znawcze i dancingi. Zdarza siê jednak, ¿e wœród letników
zbierze siê dru¿yna do gry w siatkówkê lub koszyków-

kê. Niew¹tpliwym atutem oœrodka jest piêkny, przestron-
ny ogród, w którym mo¿na opalaæ siê, poczytaæ ksi¹¿kê
lub schroniæ przed t³umem ludzi spaceruj¹cych poblisk¹
promenadê.

Ko³obrzeg ma swoich sta³ych bywalców. S¹ osoby,
które przybywaj¹ tutaj co roku, niektórzy nawet na dwa
turnusy. Zdarzaj¹ siê te¿ i tacy, którzy z du¿ym wyprze-
dzeniem rezerwuj¹ swoje ulubione pokoje. 

Poza sezonem letnim oœrodek pe³ni funkcjê hotelu 
i domu pracy twórczej, odbywaj¹ siê tutaj zjazdy, konfe-
rencje, spotkania integracyjne. Pokój mog¹ te¿ wynaj¹æ
ludzie spoza Uniwersytetu. Do dyspozycji jest sala kon-
ferencyjna na 40–60 osób, pokój pracy z komputerem 
i dostêpem do Internetu. Jesieni¹ i wczesn¹ wiosn¹, kie-
dy gwar jest nieco mniejszy, bardzo czêsto zatrzymuj¹ siê
tutaj osoby, które w zaciszu oœrodka chc¹ popracowaæ.
Jest to niepowtarzalna okazja, aby po pracy przespacero-
waæ siê poblisk¹ promenad¹ nad brzegiem morza. 

Oœrodek mieœci siê w urokliwym przedwojennym bu-
dynku. Niestety, niesie to pewne niedogodnoœci. Niew¹t-
pliwym mankamentem domu jest brak w niektórych po-
kojach ³azienek. Stopniow¹ modernizacjê budynku utru-
dnia drewniana konstrukcja stropów. £azienek jednak co
roku przybywa, a wœród planów modernizacyjnych na
ten rok jest te¿ za³o¿enie na terenie ca³ego obiektu sieci
internetowej. Magdalena Zió³ek

Pocztówka z Ko³obrzegu
Ko³obrzeski Oœrodek Sanatoryjno-Wypoczynkowy UAM po³o¿ony jest nieca³e 100 metrów
od morza, w pasie nadmorskiego parku. W pobli¿u znajduj¹ siê piêkna, szeroka pla¿a, 
korty tenisowe i deptak – serce sanatoryjnej dzielnicy miasta. Czy w trakcie letnich wakacji
potrzeba czegoœ wiêcej? Okazuje siê, ¿e tak¿e poza sezonem warto tu przyjechaæ. 
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Podobno ka¿da przygoda zaczyna siê od pierwsze-
go kroku, ale ta rozpoczê³a siê od ¿ó³tej kartki na
tablicy w Collegium Historicum. „Polacy i Niemcy.

Obraz obcych w historii, mediach i ¿yciu codziennym. 
W ramach fakultetu wyjazd do Monachium” – g³osi³a jej
treœæ. A studenci, którzy postanowili braæ udzia³ w zajê-
ciach, nawet nie podejrzewali jeszcze, ile pracy ich cze-
ka. Nie wiedzieli te¿, ¿e po zakoñczeniu fakultetu ktoœ 
z Niemiec postanowi studiowaæ w Poznaniu, Bernhard
zaprosi wszystkich na sylwestra do Budapesztu, a Korbi-
nian zobaczy, gdzie Rosjanie pojmali jego dziadka...

Na pomys³ organizacji seminarium miêdzykulturowe-
go dla studentów etnologii i historii w Poznaniu i Mona-
chium wpad³a dr Sanna Schonderlmayer: – Wiedza o Pol-
sce jest ró¿na w ró¿nych czêœciach Niemiec. Wydawa³o
mi siê, ¿e mieszkañcy Bawarii wiedz¹ mniej ni¿ np. stu-
denci w Brandenburgii i ze wspólnych zajêæ mo¿e wy-
nikn¹æ coœ ciekawego – wspomina dr Schonderlmayer,
która na co dzieñ pracuje na uczelni w Berlinie, ale ostat-
ni semestr spêdzi³a na Uniwersytecie Ludwika Maksymi-
liana (LMU) w Monachium – Zadzwoni³am wiêc do prof.
Micha³a Buchowskiego, który by³ moim wyk³adowc¹
podczas studiów na Viadrinie, z pytaniem, czy ktoœ 
ze strony polskiej by³by zainteresowany takim projektem.
A telefon odebra³a Iza... I to w³aœnie dr Izabella Main 
z Instytutu Etnologii i Antropologii Kulturowej zosta³a pol-
sk¹ koordynatork¹ projektu. Na jej g³owie spoczê³y spra-
wy organizacyjne, takie jak za³atwianie dofinansowañ
m.in. z Fundacji UAM, dziêki którym studenci za wyjazd
do Niemiec zap³acili tylko 100 z³. – Pracowaliœmy ciê¿ko,
ale chyba najwiêcej roboty mia³a w³aœnie pani doktor –
komplementuje Boguœ Rudawski, student historii. 

Oprócz cotygodniowych zajêæ przygotowawczych, 
25 studentów spotka³o siê podczas dwóch seminariów,
najpierw w Poznaniu, a po dwóch miesi¹cach w Mona-
chium. – W Polsce studenci poznali siê i stworzyli 4 mie-
szane polsko–niemieckie zespo³y badawcze. W ka¿dym
musia³o byæ przynajmniej dwóch przedstawicieli z jedne-
go kraju. Te 6–7 osobowe zespo³y prowadzi³y nastêpnie
badania etnograficzne i historyczne – t³umaczy dr Main.
– W czerwcu w Monachium dosz³o do przedstawienia
wyników badañ, a nastêpnie ich analizy i przygotowania
czterech prezentacji w jêzyku angielskim i niemieckim.
Zwieñczeniem zajêæ by³a otwarta prezentacja rezultatów
projektu dla studentów i pracowników Osteuropastudien
i Etnologii Europejskiej LMU w Monachium –wspomina. 

Grupy skupi³y siê na badaniach komparatystycznych:
jedna porównywa³a obraz II wojny œwiatowej w podrêcz-
nikach do historii, druga sposób przedstawiania wybra-

nych wydarzeñ na ³amach Faktu i Bildu, kolejna bada³a
stereotypy na temat pracy i czasu wolnego Polaków 
i Niemców, a studenci z ostatniej grupy zajêli siê wspó³-
czesn¹ muzyk¹.

– Chyba wszystkich zdziwi³o, jak ³atwo by³o nam zna-
leŸæ wspólny jêzyk – uœmiecha siê Boguœ. – Pracowali-
œmy niekiedy nad dra¿liwymi zagadnieniami, a mimo to
oby³o siê bez zgrzytów. I podczas seminariów w³aœciwie
ca³y czas wolny te¿ spêdzaliœmy razem – wyjaœnia. Obie
strony stanê³y na wysokoœci zadania i przygotowa³y dla
swoich goœci bogaty program m.in. zwiedzania miast. –
Poznañ jest po prostu piêkny! Katedra fantastyczna! Ile tu
macie starych koœcio³ów! A ¿ycie nocne jest o wiele bo-
gatsze ni¿ w Monachium czy nawet w Berlinie! – entu-
zjazm Bernhard Unterholznera zaskoczy³ stronê polsk¹.
Niemców zdziwi³ za to zakaz publicznego picia alkoho-
lu: – Ale to siê oczywiœcie da wytrzymaæ – mówi³ Korbi
Klein. – Za to w akademiku poczêstowali mnie chlebem
z serem i ketchupem. Coœ okropnego! – œmia³ siê m³ody
Niemiec. Polaków, z których wiêkszoœæ po raz pierwszy
by³a w Bawarii, zachwyci³o Monachium: – Miasto jest
wspania³e, zw³aszcza muzea. Wydaje mi siê te¿, ¿e wszy-
scy ¿yj¹ tam jakoœ spokojniej – przyzna³a Ania Ciesielska.
– Oczywiœcie poza nami, bo w Monachium musieliœmy
jeszcze dopracowaæ prezentacje i zamiast planowo koñ-
czyæ pracê o 18, siedzieliœmy czasem nawet do dziesi¹tej!
Ale i tak by³o œwietnie!– dodaje. – Ciekawym doœwiad-
czeniem by³o te¿ poznanie historii rodzin „naszych”
Niemców. Np. Regina jest repatriantk¹ z Syberii, tata Ste-
fana by³ ¿o³nierzem w NRD, trzy osoby maj¹ polskie ko-
rzenie, a dziadek Korbiego napisa³ ksi¹¿kê o swoim po-
bycie w ³agrze – wylicza Ania. Jak siê okaza³o, to w³aœnie
z powodu dziadka Korbi chcia³ przyjechaæ do Poznania:
– Czy mo¿ecie pokazaæ mi gdzie jest fabryka Nivei? W³a-
œnie tam pod koniec wojny wojska radzieckie wziê³y do
niewoli dziadka. Ale chyba o takich sprawach lepiej nie
mówiæ w Polsce g³oœno? – pyta³ podejrzliwie i dopiero
polscy koledzy wyjaœnili mu, ¿e to ju¿ ¿aden temat tabu.

– Dziêki projektowi nawi¹zano wspó³pracê miêdzy
pracownikami, w planach jest m.in. wspólne napisanie 
i opublikowanie artyku³u o badaniach w grupach miê-
dzynarodowych. Studenci rozwinêli umiejêtnoœæ pracy w
zespole, pracy nad projektem i z cudzoziemcami, jak
równie¿ prezentacji na forum publicznym – podsumo-
wuje dr Main. A wspó³praca miêdzy studentami zaowo-
cowa³a te¿ nieoczekiwanym rezultatem: – W³aœnie cze-
kam na decyzjê UAM w sprawie przyjazdu na Erasmusa
do Poznania – cieszy siê Marlene Wieczorek.

Ewa Woziñska

Ser z ketchupem 
i fabryka Nivei
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Otwarcie Biblioteki Neofilologii

Otwarcie Biblioteki Neofilologii 

Remont w Novum >>

Remont Collegium Iuridicum
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Stare...


